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Kelolainen julkaisee jäsenyhdistysten kuulumisia ja muitakin tarinoita
Tekstin voi kirjoittaa millä tahansa tekstinkäsittelyohjelmalla, mutta ilman ylimääräisiä välilyöntejä,  

yhteen ”pötköön” kirjoitettuna ilman rivinvaihtoja ja tavuviivoja. Painetun lehden kuvien olisi hyvä  
olla isoja tiedostoja niin, että ne ovat suunnilleen 1:1 koossa vielä painon vaatimalla 300 dpi resoluu- 
tiollakin. Jpg-tiedosto kelpaa hyvin, samoin png ja psd, teksti Wordillä tai muulla teksturilla.

Aineisto toimitetaan sähköpostitse päätoimittajalle: Marjut Lainio, marjutjulia28(at)gmail.com

JUHLAT TULOSSA

Olen Riitta Vehovaara ja 
olen toiminut vuodenvaih- 
teesta Keloliiton puheenjohta-
jana. Olen saanut paljon tukea 
ja ohjausta sihteeriltä, talou- 
denhoitajalta ja hallitukselta. 
Kiitos heille!

Kun tätä luetaan eduskun-
tavaalit ovat jo takana ja halli- 
tusneuvottelut ovat ajankoh- 
taisia. Toivottavasti äänestys-
prosentti on ollut korkea ja se 
takaa osaltaan demokratian 
toteutumisen. Sosiaaliturva-
uudistus on tällä hetkellä työn 
alla ja siinäkin uudistuksessa 
pitää turvata eläkeläisten toi- 
meentulo ja hyvinvointi.

Kevätko- 
kouksen alus-
sa saimme 
kuulla SAK:n 
sosiaaliasioi- 
den päällikkö 
Pirjo Väänä-
nen kertovan 
sosiaaliturva 
uudistukses-
ta. Lisätietoa 
löytyy täältä 
Sosiaaliturva-
uudistus 
- Sosiaali- ja 
terveysminis-
teriö (stm.fi)

Keloliitossa 
meillä kaikilla 

on juhlavuosi, sillä liitto täyt- 
tää 25 vuotta. Varsinaiset juh- 
lat pidetään kesäkuun 6.-8. ja 
silloin risteilemme M/S Gabri-
ellalla Tukholmaan. 

Jos haluat mukaan, niin ota 
ripeästi yhteyttä omaan yh-
distykseesi, sillä juhlaristeilyyn 
ilmoittautuminen tapahtuu 
yhdistysten kautta.

Tänä vuonna on jo järjes- 
tetty aluetilaisuus Kotkassa ja 
toivottavasti saamme tehtyä 
aluetilaisuuden myös Tampe- 
reelle. Me eläkeläiset tarvit-
semme yhdistyksiä ja sillä kei-
noin tapaamme toisiamme.

Minut kutsuttiin helmi-

kuussa Hyvinkään yhdistyk-
sen jäsentapaamiseen ja siel- 
lä oli mukavasti jäseniä pai-
kalla. Keskustelimme mm. 
hyvinvointialueesta, Keloliiton 
matkailutarjonnasta ja yhdis- 
tyksen toiminnasta.

Huhtikuussa vierailin ja tu-
tustuin tarkemmin Helsingin 
kunnalliset eläkeläiset ry:n 
toimintaan.

Oulun yhdistys liittyi Keloli-
iton jäseneksi vuoden alussa 
ja olen luvannut heille, että 
tulen vierailulle oikein mielel- 
läni.

Ja sitten se digiloikka! Me 
eläkeläiset emme ole saaneet 
tarhaikäisinä oppia tietoko- 
neista, tableteista ja älypu-
helimista. Työelämässä, jos 
olemme näitä koneita tarvin- 
neet, olemme opetelleen asi-
oita kantapään kautta.

Tämän päivän yhteiskunta 
on entistä sitoutuneempi digi-
taalisiin taitoihin. Toivottavasti 
me eläkeläiset pysymme kel- 
kassa mukana ja löytäisimme 
omasta kunnastamme tukea 
näihin taitoihin. 

Myös yhteyksien pitää toi-
mia ja ohjelmien olla käteviä 
ja kansanomaisia.

Voidaan hyvin!

Riitta
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Kulunut vuosi on ollut 
Suomen mittakaavassa 
niin tapahtumarikas uu- 
tisvuosi, että tiedonnä- 
län taltuttamiseksi olisi 
jatkuvasti pitänyt istua 
uutiskanavien äärellä. 

Lakkotalvi
Tammikuun alussa 21 

hyvinvointialuetta aloitti toi-
mintansa. Alkuvuoden lakkoja 
ja niiden uhkia ilmeni kevään 
korvalla useampiakin. Palkka-
pussin sisältöön kun tarvitaan 
avitusta. Rautatiealan Unionin 
lakko alkoi 21.3. pysäyttäen 
kauko- ja lähijunat 24.3. asti. 
Veturinkuljettajien lakon takia 
peruttiin 800 kaukojunavuo-
roa. 

PAM:iin kuuluvien siivoo-
jien ja kiinteistöpalvelualan, 
AKT:n alaisen linja-autohen-
kilökunnan ja huoltokor-
jaamoiden työriitaa soviteltiin. 
Omakohtaisena kokemuksena 
sain tuta VR:n työtaistelun vai- 
kutuksen, kun meidän turku-
laisten piti lähteä Kelo-liiton 
kevätkokoukseen. Liput oli 
varattu ennakkoon ja opti-
mistina odotin viikonlopulla 
neuvotteluissa päästävän 
sovintoon. 

Niin siinä vaan kävi, että 
korvaavaa kulkuvälinettä 
selvitellessäni ja aiemmin net-
tivarauksia hyödyntäneenä, 
ilmeni uutena tietona, että 
R-kioski myy Onnibussiin lip-
puja. Siispä iltapäivän aikaan 
kipsalle tikettiostoksille. Ärk-
kärillä verkkoyhteydet Onni-
bussin sivulle olivat nurin  
niskoin, joten rivakasti takai-
sin kotiin oman koneen 

ääreen. Sama ”kaatunut” juttu 
ja piti kiirehtiä uudelleen 
juuri ennen sulkemisaikaa 
linja-autoaseman kipsalle, 
jossa yhteydet eivät vieläkään 
pelanneet. 

Matkahuoltokaan ei ollut 
enää käytettävissä, sitäpaitsi 
sieltäkin olisi saanut vain aika- 
tauluja. Varaukset muihin lin-
ja- autoihin pitää tehdä joko 
netissä tai ostaa lippu kuljet-
tajalta, jos tilaa lähtövaiheessa 
vielä on.

 Lopputuloksena me turku-
laiset seurasimme kokousta 
sujuvasti teams-yhteyksillä. 
Käyttämättömistä junalipu-
ista palautettiin korvauksia 
automaattisesti 33000 asiak-
kaalle. Itse sain menomatkas-
ta palautuksen vielä samana 
päivänä. 

Viikon verran vartoilin sit-
ten paluumatkan osuutta, 
jonka jouduin erikseen pyytä- 
mään ja sovittu summa tulikin 
tilille. Paluumatkojen korvaa- 
miseen liittyi tietoteknisiä 
ongelmia – minulle kerrottiin.  

Eduskuntavaalit
Vaalien aika sai liikettä 

toreille ja turuille. Äänestysin-
non kohottamiseksi tarjottiin 
joka lähtöön mainoksia ja 
pientä purtavaakin kahvit-
telun ja keskustelun ohessa. 
Suomessa asuvien Suomen 

kansalaisten 
äänestys-
prosentti 
oli 72,00  
(ulkomailla 
asuvien ol-
lessa mukana 
68,5%). Vaalit 
suoritettiin ja 
nyt odotel-
laan hallitus-
neuvotteluja.  

Natoon
Maailmanlaajuista huomi-

ota sai Suomen liittyminen 
Naton täysjäseneksi 4.4.2023.

Keloliiton kuulumisia
Keloliiton alkuvuoden 

muutoksiin kuuluu uuden 
puheenjohtajan, Riitta Veho-
vaaran, aloittaminen tehtäväs- 
sään. Mukavana lisänä olem- 
me saaneet yhdistyksen Ou-
lusta mukaan toimintaam- 
me. 

Kaakkois-Suomen Kotkas-
sa pidettiin aluetilaisuus 24.1. 
Mukana olivat JHL:n alue-
päällikkö Sanna Koskenranta 
ja Turvan edustajana Pasi 
Tuononen. Keloliiton tervei-
set toi puheenjohtaja Riitta 
Vehovaara. Vierailusta on lisää 
tietoa Keloliiton kotisivuilla.

Matkailunälkääkin on 
jo päästy lievittämään Tan-
huvaaraan suuntautuvalla 

ALKUVUODEN TAPAHTUMARYPÄS
Marjutin mietteitä:
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kotimaan reissulla. 
Erilaisempi matkatapahtu-

ma on tulossa, sillä Keloliiton 
25-vuotisjuhlia vietetään ke- 
säkuun alussa risteillen merel-
lisissä merkeissä. Itse olin 
viisi vuotta sitten 20-vuotis-
juhlallisuuksissa Mikkelissä 
ja vieläkin on kivaa näin 
lounaisen rannikon asukkaa-
na muistella siellä nähtyä ja 
koettua. Joten nyt muuallakin 
Suomessa asustelevat Kelo- 
liittoon kuuluvien yhdistysten 
jäsenet – meri kutsuu. Ei näitä 
isompia partyja joka vuosi ole. 

Kevätkokouksia 
Matkailujaosto piti jo 

aiemmin helmikuussa oman 
kevätkokouksensa, jossa 
matkailujaoston tilit, tase ja 
toimintakertomus hyväksyt- 
tiin. Matkatiimin jäseninä ovat 
puheenjohtaja Hilkka Matti-
la, sihteerinä Aini Leminen, 
Anne Ruikka taloudenhoita-
jana sekä muina jäseninä 
Tellervo Karhapää ja Seppo 
K.Miettinen. Kuopion Seppo 
K. Miettisen ehdotukses-
ta lähetetään yhdistysten 
matkavastaaville ja puheen-
johtajille sähköpostissa 
kirjallinen tiedote, jossa 
kysellään jäsenistön toiveita 
vuonna 2024 järjestettävistä 
Keloliiton koti- ja ulkomaan-
matkakohteista. 

Kelo ry:n kevätkokouk-
sessa 21.3. alustuksen piti 
SAK:n Sosiaalipoliittinen 

päällikkö Pirjo Väänänen, joka 
tutustutti kokousväen sosiaa- 
liturvauudistuksen tämän 
hetkiseen tilanteeseen. 

Kuten kevätkokouksen 
ohjelmaan kuuluu, edellisen  
vuoden tuloslaskelma, tase ja 
vuosikertomus toiminnantar-
kastajan lausuntoineen  
hyväksyttiin. Oman käsiteltä-
vän kohtansa sai Kelo ry:n 
25-vuotisjuhlan valmistelu-
vaiheet. Kokouksessa kuultiin 
matkaa valmistelevan työ- 
ryhmän esitys. Vielä mainit- 
tiin, että virallinen juhlatilai- 
suus pidetään Viking Gabriel-
lalla laivan ollessa Katajano-
kan satamassa. Yhdistyksiltä 
toivotaan ohjelmaa, jota 
esitetään Tukholman päässä.

 Yhdistyskuulumisia pu-
heenjohtajilta

Mikkelin julkisen alan 
eläkeläiset: Ari Lehtinen 
ilmoitti, että yhdistyksestä on 
väkeä tulossa 25-vuotisristei-
lylle, onhan Keloliitto perus- 
tettukin Mikkelissä. 

Kesäteatteriin menoa suunnitel-
laan.

TKL eläkeläiset: Markku 
Kierikka kertoi, että parin 
vuoden ajan pandemiasta 
johtuvan hiljaiselon jälkeen 
toiminta on piristynyt. Ko- 
koustapaamiset ovat kerran 
kuukaudessa. Suomenlahden 
eteläpuolelle on reissailtu. 

Huhtikuun lopulla ohjel-
massa on perustajayhdistyk-
sen (JHL 117) koolle kutsuma 
palaveri, johon ilmoittautu- 
neita on runsas porukka. 
Rentoutumiskohteena on 
perustajayhdistyksen omis-
tama 7 hehtaarin vapaa-ajan 
viettopaikka Vetelikkö, mihin 
kuuluu myös rakennuksia. 

Lisäksi Kauhajoen Nummi-
järven Kammikylä houkut- 
taa jäsenistöä katsastamaan 
yhden miehen rakentamaa ja 
ylläpitämää suomateriaalista 
tehtyä matkailukohdetta. 

Karhulan kunnalliset 
eläkeläiset: Erik Marin kertoi 
yhdistyksessä odotettavan 
jäseniä Kotkasta mukaan 
toimintaan. Alustavasti on 
ajateltu käydä katsomassa 
paikallisen työväen näyttä- 
mön ”Suutarin tyttären pihal-
la...”-esitystä. 
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Meri-Lapin kunnalliset 
eläkeläiset: Helena Tervo 
kertoi yhdistyksen kevätko- 
kouksen olevan tulossa. 

Maaliskuun kokouksessa 
kerhovieraana oli kirjailija 
Kari Hanhisuo esittelemässä 
tuotantoaan ja kertomassa 
paikallisen hyvinvointialueen 
toiminnasta. Kesäksi odotel-

laan mahdollisuutta päästä 
seuraamaan laulaja Rahkoses-
ta kertovaa musiikkiesitystä. 

VSSP:n kuntayhtymän 
henkilökunta: Marja-Leena 
Kostamo ilmoitti, että maal-
iskuussa on tavattu yhteisen 
ruokailun ja seurustelun 
merkeissä. Toukokuussa 

nautitaan ennen kesätau-
koa Mannerheiminpuistoon 
tehtävästä piknikretkestä sään 
niin salliessa.

Iloitaan kevään tulosta ja 
juhlaristeilyllä tavataan

Marjut Lainio
päätoimittaja

Turusta kotoisin
Nykyään Riitta on ollut jo 

25 vuotta keravalaisena, mut-
ta samalla aito Heidekenillä 
syntynyt turkulainen.

Lokakuussa maailmaan 
tullut Riitta pääsi vastasyn-
tyneenä muuttamaan per-
heen mukana jouluksi uuteen 
kotitaloon Turussa sijait-
sevaan Takakirveen alueelle.  
Perheessä oli viisi lasta, joista 
Riitta oli toiseksi nuorin ja ai-
noa tyttö. Naapuruston lapset 
olivat melkein kaikki poikia, 
mutta pari Riittaakin löytyi, 

joista juttumme päähenkilöä 
kutsuttiin tuolloin Pikku-Rii-
taksi. 

Kodin lähiympäristö tarjosi 
luonnonläheistä toimintaa 
idyllisine talvisine hiihtoret-
kineen, joille mukaan otettiin 
mehua matkaevääksi, ainakin 
jos jatkettiin naapuripitäjän 
hiihtomajalle. 

Raunistulan kansakoulun 

opinahjossa saatiin optusta 
parin luokallisen ajan, kunnes 
eteen tuli muutto toiseen 
kouluun. Opinnot jatkuivat  
edelleen yhteiskoulussa. Kyllä  
sopu tilaa antaa, tiedon han- 
kintaan käytettiin milloin 
Maaria VPK:n tiloja tai luistelu- 
kentän pukutiloja; kouluikäis- 
tä väkeä kun oli runsaastikin. 
Koulunkäynti kotinurkilla 
päättyi ylioppilastutkintoon. 

RIITTA VEHOVAARA, 
UUSI PUHEENJOHTAJAMME
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Työn tuntumaa myyntityössä ja 
makeaa hommaa suklaa- 
tehtaassa

Teräksisen Riitan ensim-
mäinen työpaikka 15-16 vuo-
tiaana oli kesä- ja jouluapulai- 
sena, missäpä muualla  kuin 
Teräksen rautakaupassa. 
Saaduilla kesätyön ansioilla                                                                                
hankittiin siihen aikaan 
kovastikin muodissa ollut 
Jopo-pyörä. Myöhemmin 
lukion jälkeen tehtiin elämä 
makeaksi muille ja itsellekin 
ahkeroimalla makeistehtaassa 
Tupla-patukoita pakaten. 

Opinteillä
Talouskoulu Loimaalla pe-

rehdytti Riitan keittiötaitojen 
saloihin. Tämän alan koulutus 
taisi olla vähän ajan trendi- 
kin. Majoitus oli (ruotsin open 
vanhempien) vinttihuoneessa 
- ei kuitenkaan ihan keskus-
tassa -, joten vapaa-ajankulu-
na oli junavaunujen laskenta, 
mitä nyt toisinaan nuorukais- 
opiskelijoiden tanssikutsut 
Mustialaan.

Opiskelu pätevöitti...
...seuraavaan kesäiseen 

työpaikkaan, Pursiseuran ra- 
vintolaan, aikana jolloin 
Abbaa ja Waterloota soitettiin 
alvariinsa. Työtiloihin oli mah-
dutettu oleelliset työskentely- 
pisteet: koksihella, yksi nurkka 
sämpylöiden teolle, toinen 
kokille/kylmäkölle, toki grilli- 
kin löytyi. Ravintola oli tuol-
loin suosittu ja herkkusuisia 
asiakkaita riitti remoulade 
-kastikkeen houkuttelemina. 

Lisää oppia
Opin into johdatti seuraa- 

vaksi Mikkelin Nuorisoopis- 
toon, sisäoppilaitos Paukku-
laan, jossa perehdyttiin mat-
kailu- ja nuorisoalan tietoihin. 
Huonot poikittaiset liiken-
nöintireitit Turusta opiskelu-
paikkakunnalle johtivat  
matkailua avartavaan reissaa- 
miseen, sillä julkiset matkus-
tusyhteydet kiersivät Helsin- 
gin kautta. Onneksi rattoisaa 
matkaseuraa toisistaan saivat 
nuo kolme länsisuomalaista, 

Mikkelistä oppia hakevaa 
 ”likkaa”. Vuodenkierron ver-
ran tarvittiin matkailuopintoi-
hin syventymiseen. 

Meri kutsuu 
Seuraava työpesti oli Rans- 

kassa rakennetulla Silja Linen 
uudella Svea Coronalla, joka 
liikennöi Helsinki-Tukholma  
reitillä. Työjaksot tehtiin kah- 
den viikon osissa, saman ver- 
ran sai vapaatakin. Luksushyt-
tien matkailijoita hemmotel- 
tiin kuin piispaa pappilassa: 
aamupalaa ja muuta tarjotta- 
vaa kiidätettiin hytteihin. Tipit  
olivat tuohon aikaan normaa- 
lia käytäntöä ja uuteen laiva- 
matkustamiseen opastusesit-
telyjä saaneet seniorit palkit-
sivat runsaskätisesti seloste-
tuista laivakierroksista. Ison 
valtameren takaa Suomeen 
löytäneet seurueet kansoitti-
vat kapsäkkeineen lähes koko 
hyttitilan, sillä puettavaa piti 
olla. Siihen aikaan illanvietoon 
ja ruokailuun piti sonnustau-
tua ”parasta päälle”-periaat-
teella. Tehtäviin kuului kont-
torista käsin kaikenlainen 
infon jakaminen asiakkaille. 
Tämä paketti opetti arvoja 
ihmisistä, elämästä ja asiakas- 
palvelusta. Merityö veti pu-
oleensa pariinkin otteeseen. 

Koulutus lastenhoitoalalle
Vantaalla lastenhoitajuutta 

sitten harjoiteltiin jo ennen 
opintoja ja Turkukin tarjosi 
työtä sijaisena. 

Riitta valmistui lastenhoi- 
tajaksi ruotsinkielisestä oppi- 
laitoksesta Åbolands barn-
vårdsskolasta vuonna 1980. 

Valmistumisen jälkeen kesä 
kului Heidekenin Vauvalassa 
vauvojen hoitohuoneessa. 
”Synnytys on tapahtumana 
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kaunis”-lauseen Riitta oli val- 
mis allekirjoittamaan koke- 
muksen syvällä rintaäänellä.  

Syksyllä Riitalle urkeni virka  
Raision päiväkodissa ja luotta- 
musmiespesti (TVK:n työnte- 
kijöiden ja virkamies-tenkes- 
kusjärjestön  pääluottamus-
mies).

1987 Riitta aloitti uransa 
Turun Seudun Lastenhoitaja- 
yhdistyksen puheenjohtajana. 

1986-1990 työkuviot liit- 
tyivät Ensi- ja Turvakodin asi- 
oihin, missä lähikasvattajan 
tehtävät odottivat.

Punainen Risti avasi 1990 
Turun vastaanottoaseman 
Somaliasta ja hajonneesta 
Jugoslaviasta tulleille avun-
tarvitsijoille, joita saapuikin 
päivittäin bussilastillinen. 
Toimittiin Vilhonkadun asun-
tolan tiloissa, joissa pystyttiin 
järjestämään päiväkoti-, ala- ja 
yläkoulu-toimintaa. Ja taas 
tarvittiin Riittaa. 

Lisää uutta  
1990-luvulla Tampereen 

yliopiston järjestämä järjestö- 
toiminnan PD-koulutus antoi 
lisätietoa järjestötoimintaan 
(perehdytys järjestöalan asi-
oihin: koulutus, lainsäädäntö 
ja järjestöihin tutustuminen).  
Kouluttajana toimi mm. Olavi 
Borg. 

1990-luvulla Riitta siirtyi 
töihin Helsinkiin Suomen 
Lastenhoitoalan liittoon ja 

aloitti Turusta käsin edestakai-
sen suhaamisen työpaikalleen 
pendolinon kyydissä. Työn 
kylkiäisinä tuli SLALLI (Lasten-
hoitoalan liiton julkaisu)-leh- 
den päätoimittajuus. Tieto-
koneet ja internetin kotisivut 
saatiin käyttöön työntekoa 
helpottamaan. Järjestettiin 
myös lapsimessuja. 

1990-luvun loppupuolella  
Riitta ehti toimia myös edus- 
kunnassa kansanedustajan 
avustajana.

KTV ja JHL työnantajina
Vuonna 2002 alkoi Riitan 

ura KTV:n aluetoimistossa Ke- 
ravalla ja parin vuoden kulut-
tua tuli kutsu  keskustoimis-
toon, joka tarjosi työyhteisön 
koulutuksen ja edunvalvon-
nan sekä järjestötoiminnan 
alueilla.

JHL:ssä Riitta jatkoi erityis- 
asiantuntijana, jolloin koulu- 
tuksien ja seminaarien järjes- 
täminen muodostui työkuvi-
oiden tärkeäksi osaksi eri am-
mattialojen kehittämisessä. 
Ammattialavastaavana var-
haiskasvatuksen piirissä Riitta 
oli valmistelemassa ja kirjoit-
tamassa useita alan oppaita 
ja esitteitä, sillä eri aloilla esiin 
tuleviin muutostarpeisiin ei 
pelkkä aiemmin saatu koulu-
tus riitä, vaan tarvitaan jatku-
vaa aktiivista työelämän vaati-
musten seurantaa/koulutusta. 
Muutostarve ilmenee toisilla 
osa-alueilla herkemmin kuin 
toisilla. Erityisasiantuntijana 
Riitan mittavaan työmaahan 
kätkeytyi mm.: työskentely 
viranomaisten, ministeriöiden 
ja lainsäätäjien kanssa. Pereh- 
tymisen kohteena syntyi  
mm. ammattialoittain sosiaa- 
lialan ammattihenkilöstön 
lainsäädäntö, ammattihen- 

kilörekisteri (2016) ja koulu-
tuksessa tutkintojen perus- 
teet, jotka opetushallitus 
määrittelee sekä uusien tut-
kintojen valmistelu. 

Näiden laajojen tehtävien 
parista Riitta sitten napattiin 
onneksemme KELO ry:n pu-
heenjohtajaksi.

Harrastukset ennen ja nyt
Alkuaikoina ”lapsuudessa” 

saatu kulttuurikipinä kuljetti 
mukanaan partioon, voimis- 
teluun, Kisa-Tovereissa esiin- 
tymisiin ja kirjastoautosta 
noudettuihin kirjoihin eläyty-
miseen. Aikuiselämän harras-
tuksena laulun innostus veti 
mukaan Keravan naiskuoroon 
(perheen perintöä: veljetkin 
ovat laulaneet). Aikuisemman 
ajan aktiviteettiin jäivät 5-6 
kilometrin päivittäiset kävelyt 
(sauvoillakin), viikoittaiset  
jumpat ja vesivoimistelut.  
Oman osansa ajankäytöstä 
saa lapsuudessa ja opiskeluai-
kana syntynyt tiivis ystäväpiiri. 

Riitan kokemat kirjallisuu- 
den kulttuurihelmet: Suon 
laulu (elämää kannattelevaa 
voimaa antava teos), Enni 
Mustonen (Uudenmaan asu- 
tuksesta kerrontaa pohjan- 
maalaisen piikatytön 
kokemuksin), Lucinda Riley 
(Seitsemän sisarta).

Olemme saaneet liittomme 
puheenjohtajan nuijan na-
pauttajaksi Riitan, aikamoisen 
tehopakkauksen, jolla on 
monipuolista konkreettista 
kokemusta ja näkemystä 
usealta ammattialalta. 

Mukavin yhteistyöodotuksin, 
liittoon kuuluvien yhdistys-

jäsenienkin puolesta,

Marjut Lainio
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 Terveydenhuollon 
palvelut ja vanhusten 
palvelut ovat niitä, 
joiden kehittämistä ja 
parantamista ihmiset 
eniten kaipaavat Luonn-
ollisesti myös yleiset 
toimeentulon huolet  
hintojen noustessa ja 
Venäjän hyökkäys  
Ukrainaan ovat mielissä 
päällimmäisinä.

Terveydenhuollossa  ja 
vanhusten palveluissa on 
paljon korjattavaa. Vuosikym-
menien aikana tietysti ollaan 
menty eteenpäin, mutta tar- 
peetkin ovat kasvaneet. Nai-
set elävät tänä päivänä 12 
vuotta pidempään kuin 40 
vuotta sitten ja miehet peräti 
14 vuotta pidempään. Se on 
valtava saavutus. Nykyisin 
pystymme parantamaan sai- 
rauksia, jotka 20 vuotta sitten 
johtivat varmuudella nope-
aan kuolemaan tai työkyvyt-
tömyyteen

Astman, nivelreuman tai 
sydäninfarktin hoito on koko-
naan toisella tasolla nykyisin, 
kaihileikkauksia ja lonkkaleik- 
kauksia tehdään kuin liuku-
hihnalla. Sairaaloissa saa 
hyvää hoitoa - jos niihin 
onnistuu pääsemään, ja 
tuo pääsy puolestaan 
toteutuu varmimmin 
kun jotain vakavaa on 
tapahtunut. Tässä on se 
ongelma. 

Perusasiat eli terveys- 
keskusten lääkärille tai 
hammaslääkärille pääsy on 
vaikeutunut, kuten myös 

ikäihmisten kotihoito ja 
ympärivuorokautinen hoiva. 
Uudet sairausryhmät ovat 
nousseet työkyvyttömyyden 
aiheuttajaksi. Mielentervey-
den ongelmat ovat nyt kor-
vanneet aikaisemmat sydän-
taudit ja selkäsairaudet.

Siksi johtopäätöskin on 
selvä, Nyt tulee lisätä voima- 
varoja ja kehittää erityisesti 
lääkäri- ja hammaslääkäri-
palveluja terveyskeskuksessa, 
mielenterveyden nopeita 
palveluita, omaishoitoa ja 
vanhusten palveluja laajasti 
unohtamatta myöskään 
sairaalajonoja.

Keskeinen syy siihen, että 
meillä nyt on 
vaikeuksia 
palveluissa, 
on korona-
pandemia, 
joka yli 
kahden 
vuoden ajan 
”kuritti” 

terveydenhuoltoa ja vanhus-
ten palveluita ankarasti. Eräs 
henkilö kuvasi sitä vertausku-
vallisesti maanjäristykseksi. 
Palvelut jouduttiin supistama-
an, laittamaan nopeasti ihan 
uusiksi ja henkilöstö joutui 
uusiin, raskaisiin työtehtäviin.

Hallinnollisen ja taloudel- 
lisen uudistuksen eli sote- 
uudistuksen saimme tehtyä 
ja mm hoitotakuun tiuken-
tamisesta säädettiin laki, joka 
täysimääräisesti tulee voi- 
maan 1.11.2024.

Nyt seuraavan neljän vuo-
den aikana on keskeistä itse 
palveluiden parantaminen. 
Samalla on otettava kiinni se 
takamatka ja korjattava se 
hoitovelka, jonka korona sai 
aikaan. Kutsun tätä tervey- 
denhuollon jälleenrakenta- 
miseksi

Omalääkäri- ja omahoitaja- 
järjestelmä terveyskeskuksissa 
on tässä aivan keskeinen asia. 

Kokemukset siitä sekä ul-
komailla että Suomessa 
1990-luvulla ovat erino-
maiset. Johtaessani 
Porin terveyskeskus- 
ta 1990-luvulla pääsi 
jokainen halutessaan 
omalle lääkärilleen ter-
veyskeskuksessa vaikka 
samana päivänä. Tämä 

järjestelmä on otettava 
uudelleen käyttöön, toki 
modernisoituna nykyhet-
keen. 
  
 Aki Linden 
Erikoislääkäri,  
Valtiotieteen maisteri 

TERVEYDENHUOLLON 
JÄLLEENRAKENNUS EDESSÄ
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Kokemuksia Kelo 
ry:n kuntolomalta 
Tanhuvaarasta. 
Tanhuvaaran 
urheiluopisto on aikanaan 
perustettu Suomen 
Viipuris- 
sa. Sodan alettua 1939 
sen toiminta siirrettiin 
nykyiselle paikalleen 
Säämingän kuntaan (nyk. 
Savonlinna).

Savonlinnaan matkustim- 
me junalla. Tikkurilasta nousi 
kyytiin matkaseuralaisiamme. 
Joensuun porukka tuli omilla 
autoilla Tanhuvaaraan. Matka 
sujui oikein mukavasti Parik-
kalaan, jossa vaihdoimme 
kiskobussitaajamajunaan. 
Kolistelimme sillä ihan muka-
vasti Savonlinnan rautatiease-
malle.

 Mutta sitten!!!  Kas kum-
maa, kun jäimme junasta pois, 
jouduimme tekemään oikein 
kunnon loikkauksen, hyvä 
ettei sukkahousut revenneet 
haarovälistä. No niin, vielä 
kovempi koitos oli meillä vielä 
edessä, ne raput mistä men- 
tiin alas, ei ollut hissiä, vaan 
jyrkät raput alaspäin, jonkin-
lainen luiska oli tehty portai- 
den sivuun, siinä sitten ”liutet-
tiin” matkalaukkuja alaspäin. 
Kyllä tyylejä oli monenlaisia, 
ainakin minulla, kun yritin 
suoriutua ehjin nahoin alas-
päin, taisi Aini huomata, kun 
juoksi auttamaan meitä.

Kyllä olisi vanhus- ja vam-
maisjärjestöillä töitä, järjestää 
tuo kulkureitti kuntoon. Pika- 
apuna voisi tietysti Savonlin- 
nan kaupunki järjestää ne 
vanhanajan matkatavaroiden 

kantajat paikalle, ainakin kun 
tiedossa, että eläkeläisjoukko 
on tulossa Tanhuvaaraan. 

Olisihan se myös pieni tu- 
lonlähde Savonlinnan eläke- 
läisjärjestölle, jos vaikka olisi-
vat auttamassa selviytymään 
porukkaa sieltä junalta. Uskoi-
sin, että moni meistä olisi 
muutaman euron maksanut 
laukun kantajalle. Pitäisiköhän 
em. esitys kirjoittaa johonkin 
päin??? 

No, sitten päästiin tuon 
koettelemuksen jälkeen lin-
juriin, joka toi meidät perille 
Tanhuvaaraan. Siellä meitä 
odotti kahvit ja tervetuloa-
toivotus sekä urheiluopiston 
esittely.

Päivällisen jälkeen majoit- 
tauduimme. Vähän aikaa lepä- 
simme, ja sitten taas liikunta- 
saliin tutustumaan toisiimme. 
Vieläpä jaksettiin käydä ran-
tasaunassa. Jos ei saunonut, 
niin oltiin ainakin porukan 
mukana. Kyllä tuon arktisen 

tuulen vilvoittaman iltakäve-
lyn jälkeen uni maittoi. Herät-
tiin uuteen lumipyryiseen 
päivään.

Valinnan varaa oli kuntoi- 
lun merkeissä, jos jonkinmois- 
ta, jokaiselle jotakin. Mahdol- 
lisuus oli Inbody-kehonkoos- 
tumusmittaukseen, ne rasvat  
ne rasvat. En käynyt. Tuli vaan 
mieleen olisikohan mittaajilla 
ollut sellainen kone, joka olis 
siirtänyt sen rasvan toiseen 
paikkaan kehoa, vaikkapa 
pakaroihin se, kun on niin  
muotia, siis isot ja sileät. Ei 
niillä mittaajilla ollut moko- 
maa laitetta.

Oli sitä muitakin lajeja: 
Lempeästi uuteen päivään 
Chiball, Rytmejä vedessä vesi 
-tanssi, Voimaa vartaloon, Tii- 
mitoimintaa, Happihyppelyä, 
Tasapainon harjoittelua, jne.

Ulkokävely Kodalle ja 
takaisin oli tarpomista umpi-
hangessa. 

Tiistai-iltana kokoonnut-

“AINA PARHAASSA IÄSSÄ” 

Jatkuu...
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tiin yhteiseen illanviettoon. 
Yhdistykset Joensuu ja Hel-
sinki kertoivat toiminnastaan, 
samoin kuultiin Vantaan 
yhdistyksen toiminnasta. 

Virikkeitä aivoille saatiin 
erilaisten tehtävien ja arvai-
lujen muodossa. Myös vitsien 
kerronta kuuluu yleensä 
sinne, missä huumorintajuiset 
ihmiset ovat koolla, ja niitä- 
hän riitti.

Tuli mieleen siinä vitsien 
kerronnan lomassa, että 

nauru pidentää ikää!! Mitähän 
nuo eläkeyhtiöiden ”ukot ja 
akat” olisivat tuumanneet 
tuosta iän pitenemisestä, 
varmaankin olisivat naama 
punaisena laskeneet kuinka 
paljon taas hävitään, kun tuo 
porukka käyttää eläkevaroja 
vielä pitkään, he kun huolehti-
vat kunnostaan ja hyvinvoin- 
nistaan. 

Mehän kuullaan jatkuvasti 
noilta eläkeyhtiöiden ”ukoilta 

ja akoilta”, että ei varat riitä 
ainakaan eläkkeiden nostoon,  
on se kummaa, mihinkä ne 
suuret korkotuotot ovat häi- 
pyneet, kysyy tämä yksi eläke- 
läinen. Niinpä niin, en malta  
olla mainitsematta tässä yh- 
teydessä, että kuulin tuossa 
”eduskuntavaalikamppailussa” 
jonkun sanovan säästökohtei- 

ta lueteltaessa, että myös 
eläkkeitä pitää tarkastella 
uudestaan. Kyllä tuntui kyl-
määvältä. Ei tuo sanoja var-
maan muistanut, että pitää 
muuttaa lakia, jotta eduskun-
ta voi eläkkeisiin koskea. 
Ollaanpa sitten tarkkoja, jos 
noin tulee käymään, kun uusi 
eduskunta aloittaa ”työnsä”. 
Joudutaankohan me eläkeläi-
set myös kadulle vastustama-
an eläkeläisten köyhtymistä. 
Toisaalta olis meillä aikaakin 
lähteä joukolla ulkoilemaan, 
otettaisiin mukaan oikein tuh-
dit eväät ja lämpimät vaatteet 
sekä jakkaroita istuttavaksi.

Keskiviikkoiltana lauletti-
in karaokea illanistujaisissa. 
Se oli virkistävää sielulle ja 
mielelle

Majoitus ja ruokailut olivat 
hyvää tasoa.

Jatkoa...
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Kotimatka sujui mukavasti. Parikkalassa vaihdettiin junaa, 
ja kas kummaa, taas oli asemalla raput ensin alas tunneliin ja 
sieltä ylös. Oli se taas melkoinen koetus, koska eläkeläisen lauk-
ku tuntuu aina vaan painavammalta. Täytyy vissiin ruveta har-
joittelemaan tuota rappujen kulkemista matkalaukun kanssa, 
siinä se kunto varmaan nousis. Pikajuna toi meidät turvallisesti 
Hesaan.

Tätä kirjoittaessani edessä on eduskuntavaalit ja Suomi on 
saanut kaikilta Natomailta ratifioinnin liittyä Natoon, viimeisenä 
Turkilta. 

Kiitokset mukavasta ja hyvistä järjestelyistä, lomailusta sekä 
kunnon kohottamispäivistä Kelon matkatiimin vetäjille: Ainille, 
Annelle ja Tellervolle.

Liisa Hangonmäki Hesan yhdistyksestä.

Kuvat: Tenho Kinnunen Joensuusta ja Aini Leminen (kuva alla)
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VIERAILU ”VANHAN HERRAN” LUONA
Tiistai 21.3.2023 valkeni 
pienen pakkasen kera. 
Tai oikeastaan ei edes 
kunnolla valjennut, 
vaan ilma oli talvisessa 
hämärässä, kun olimme 
lähdössä yhdistyksemme 
järjestä- 
mälle sokkomatkalle il- 
man huurutessa ympäril- 
lämme ulkona. 

Kaikki ilmoittautuneet 43 
osallistujaa olivat paikalla 
ja bussin saavuttua hakivat 
innokkaina bussissa itselleen 
mieluisen paikan. Bussin 
kuljettajakaan ei kyselyistä 
huolimatta kertonut mikä oli 
matkan kohde. Minnekähän 
bussi lähtee – etelään vai 
pohjoiseen vai itään? Etelään 
lähdettiin ”haarasillan” kier-
toliittymässä kuljettaja tarjosi 
meille ylimääräisen kierroksen 
kiertämällä bussilla kiertoliit- 
tymän pariin kertaa ja sen 
jälkeen jatkoimme matkaa. 
Tovin kuluttua selvisi, että 
kohteemme oli Raahe!

Ensimmäinen pysähdys...
...Raahessa oli Pekka to-

rin laidalla Langin kauppa-
huoneella. Nautittuamme 
kahvin ja valtavan lohipiirakan 
kuulimme kauppahuoneen 
historiaa. Liikemies Johan 
Langin perustamassa kaup-
pahuoneessa käytiin kauppaa 
1800 luvun alusta 1900 luvun 
alkuun. Ympäri maailmaa kau-
ppaa käyvien purjelaivojen 
lisäksi kauppahuone tarjosi 
myös majoitustoimintaa 
merimiehille ja liikekump-
paneille. Langin suku liittyy 
myös Raahen koululaitoksen 
historiaan, sillä Johan Langin 
tyttären tytär Sofia Lybecker 

perusti Raaheen ensimmäis-
en suomen kielisen koulun 
köyhiä tyttöjä varten 1840-lu-
vulla. Koulu jatkaa edelleen-
kin toimintaa Mediakeskus 
Lybeckerinä, joka on osa 
koulutuskeskus Brahea. Nyky-
inen Langin kauppahuone, 
joka on aloittanut toimintansa 
vuonna 2015, tarjoaa entiseen 
tapaan kahvila- ja majoitus- 
toimintaa.

Kahvittelujen jälkeen tutus-
tuttiin vanhaan Raaheen, joka 
on täynnä pieniä, vanhoja 
puutaloja, jotka kertovat men-
neestä ajasta. Opimme van-
han, merenkäynnistä eläneen 
Raahen viestinnästä sen, että 
merimiehen kotitalon ikkunal-
la on kaksi posliinikoiraa, jotka 
katsovat kadulle kun isäntä on 
merillä ja katsovat sisälle kun 
merikarhu on tullut kotiin.

Koska sataman tehdas- 
alueelle ei ollut pääsyä, kävim-
me tutustumassa Lapaluodon 
kalastussatamaan. Kalastussa-
tamassa toimii myös merivar-
tioston toimipaikka.

Seuraava kohteemme...
 ...oli Raahen Taitopaja, 

 jossa on monipuolista käsi-
työtoimintaa. Raahen Taitopa-
ja toimii vanhassa valimossa. 
Pronssivalutyöt tehdään hiek-
kavalutekniikkaa käyttäen. 
Pajassa valmistettiin myös 
posliinikoiria, jotka odottivat  
merimiehiä kotiin. Myös mon- 
enlaista himmeli- (yli sata eri- 
laista himmeliä esillä) ja lasin-
sulatustekniikkaa oli käytössä.

Seuraavana vuorossa oli 
ruokailu ravintola Raahen 
Hovissa; noutopöydästä 
salaatteja, lihapullia ja kahvin 
kanssa laskiaispulla hillolla. 
Nam!

Matka jatkuu...
...merimuseoon, jossa on 

nähtävillä merimiesten me- 
riltä tuomia esineitä. Lisäksi 
museossa on Montinin talon 
ikkunalasi, johon liittyy talon 
tyttären rakkaustarina tsaaria 
kohtaan.

Kruunumakasiinissa kerrot-
tiin Raahen vanhasta purjelai-
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vakulttuurista. Raahella on 
ollut Suomen suurin purjelai-
va kauppasatama aikoinaan. 
Oli laivanrakennusta ja useita 
varustamoita, jotka kävivät 
kauppaa ympäri maailmaa. 
Krimin sodan aikana 1800 
-luvulla, mikä tunnetaan 
suomessa Oolannin sotana, 
britit kävivät polttamassa 
Raahen satamassa purjelaivat 
ja varastot. 

Langin kauppahuone 
selvisi hävityksestä ja vuosien 
päästä satama oli taas toimin-
nassa ja laivasto oli rakennet-
tu uudelleen.

Tutustuttiin Raahen ”Van-
haan herraan”, joka on 1700 
luvulta peräisin oleva vasikan-
nahkainen sukelluspuku. Puku 
on mitä ilmeisimmin maail-
man vanhin säilynyt sukellus-
puku. 

Arvellaan, että puku olisi 
valmistettu Suomessa. Siihen 
viittaavat mm. jalkaosien piek-
sumaiset kärkiosat ja puvun 
käsineet ovat kuin tyypilliset 
suomalaiset kintaat. 

Puku on vasikannahkainen 
ja sen saumat on ommeltu 
pikilangalla ja tiivistetty piellä. 

Vedenkestäväksi sukelluspuku 
on tiivistetty sianihran, tervan 
ja pien seoksella. 

Sukelluspuvun avulla 
tarkastettiin laivojen pohjien 
mahdolliset vauriot. Sukel-
lusaika oli lyhyt, mutta riit-
tävä, jotta työ voitiin tehdä 
nostamatta laivaa telakalle. 
Raahen museossa tehtiin 35 
vuotta sitten Wanhasta her-
rasta täydellinen kopio, ”Nuori 
herra”. 

Työmenetelmät ja mate-
riaalit olivat täysin samat kuin 
1700 luvulla tehdyn. Kopion 
avulla haluttiin todistaa, että 
sukelluspuvulla on voinut 
sukeltaa. Pisin Nuorella her-
ralla tehty sukellus kesti 40 
minuuttia. - Mielessä kävi, 
että rohkeita ovat olleet 
entisajan merimiehet. Moista 
työkalua ei nykyajan työsuo-
jelumääräykset enää salli – 
onneksi!

Matkamme alkoi olla 
päätöksessä ja niinpä läh-
dimme kotimatkalle.

Mitä opimme matkalta?

Raahe elää edelleen sata-
mistaan ja tunnetaan teräste-
ollisuudestaan, mutta se on 
muutakin kuin ”rautaruukki”. 
Raahelaiset ovat ylpeitä 
juuristaan. 

Lisäksi hämmäs- 
tyttää ihmisten teknisen osaa- 
misen korkea taso jo 1700 
luvulla, kun on ”Vanha her-
rakin” osattu suunnitella ja 
valmistaa.

Iso KIITOS matkan järjestä-
jille tästä matkasta!

Oulun julkisen alan 
eläkeläiset ry

Liisa Halotie-Flink, pj
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YHDISTYKSEN TOIMINTAA
Aamu on kiireinen, pitää 
joutua keskiviikko- 
kerhoon Aleksinkulmaan. 

Ajatukset pyörivät päässä. 
Pitää muistaa kimppakyytiläi-
set. Onkohan pullat tilattu? 
Onko sovittu keittiötiimin 
kokoonpano? Kenen vuoro on 
vetää päivän ohjelma. Oi niin 
ohjelma – onkohan meillä riit- 
tävästi ohjelmaa? Minkähän 
verran tänään tulee kokoon-
tumispaikalle. Mokaanko 
tänään, olenko unohtanut 
jotain?

Aleksinkulmassa on kaikki 
hyvin; iloiset tervehdykset ja 
hyvät huomenet. Keittiöjaos-
to on, totta kai, huolehtinut 
kaiken tarvittavan; pullat on 
tilattu ja muut tykötarpeet 
hankittu. Pöytään jo katetaan 
kuppeja ja tarjoilua. Kahvikin 
on jo ladattu valmiiksi, että 
saamme ohjelman jälkeen 
tuoreet kahvit. On muistettu 
myös teenjuojia. Ihanaa – on 
niin mukava katsoa ammatti-
laisten toimintaa.

Entäs muu ohjelma, kenen 
vuoro onkaan tänään vetää 
ohjelma. Tapana on, että jos 
hankit ulkopuolisen luennoit-
sijan tai ohjelman, huolehdit 
sen päivän ohjelman juon-
noista. Ahaa, tänään vuorossa 
on Pirjo. Luennoitsija aloittaa 
heti aamusta. Luennon jäl-
keen kahvittelemme yhdessä, 
sillä luennoitsijoiden palk-
kiona on pullakahvit. Eijan 
vetämänä teemme aamu-
jumpan liikkeet ja venyttelyt. 
Tarkoituksena on aloittaa 
kerhon yhdessäolo aamu-
jumpalla aina, kun muu ohjel-
ma antaa myöten. Vielä on 

muistissa ikimuistoinen päivä, 
kun Päiväkoti Palleron lapset 
kävivät laulamassa meille ja 
ohjasivat meitä Eijan kanssa 
aamujumpassa. On hienoa, 
kun eri sukupolvet löytävät 
tekemistä yhdessä. 

Mitä kerrottavaa on mat-
kailujaostolla? Matkailujaos-
ton vastaava käy kertomassa 
ajankohtaisista ja tulevista 
matkoista, hinnoista ja 
matkan ajankohdista. Hän 
muistuttaa myös maksujen 
määräajoista. Kerran kuukau-
dessa järjestettävistä WALO:n 
tansseista muistutetaan myös. 
Korona-ajan ahdingosta on 
myös tassijaostossa pääosin 
päästy eroon. 

Tänään ei ole tietokilpailua, 
mutta haitarin säestyksellä 
ehdimme vielä laulaa yh-
dessä – eikun laulukirjat esiin! 
Tietokilpailukysymyksiä on 
aina varalta mukana, jos jotain 
sattuu ohjelmajärjestelyissä. 
Sopiva jännitysmomentti 
ennen kotiinlähtöä on tietysti 
arpajaiset! Palkintoja ovat 
hankkineet arpajaisvastaavat 
ja palkintoja onkin runsain 
mitoin. Joskus arpaonni suosii 
jotain useammallakin voitol-
la. Sekin on hyväksyttävää, 

vaikka sapettaakin, jos itse ei 
voittanut mitään

Pitää muistaa, että kerho- 
laisten toiveena on, että 
kerhossa täytyy jättää aikaa 
myös keskinäiselle keskuste-
lulle, sillä monelle kerhota-
paaminen saattaa olla ainut 
sosiaalinen tapahtuma koko 
viikon aikana. Tehdyn kyselyn 
mukaan yli puolet vastanneis-
ta ilmoitti, että kerhotoiminta 
oli vähentänyt yksinäisyyttä 
ja lähes kaikki ilmoittivat, että 
kerhossa on saanut tietoa 
tärkeistä ja mielenkiintoisista 
asioista. 

Kotisivut ovat tärkeä tiedo- 
tuskanava. Sieltä löytyy ajan-
kohtainen, mutta myös tietoa 
tapahtuneesta tekstein ja 
kuvin. Asiantuntevat sivujen 
vastaavat huolehtivat vanhen- 
tuneet asiat pois ja uudet 
tilalle. Kaikki tämä yhdessä 
auttaa suunniteltaessa tule-
vaisuuden toimintaa.

On hienoa järjestää toi-
mintaa yhdessä osaavien ja 
sitoutuneiden kerholaisten 
kanssa.

Oulun julkisen alan 
eläkeläiset ry

Liisa Halotie-Flink, pj
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PIELISEN KIERROS JA HEINÄ- PIELISEN KIERROS JA HEINÄ- 
VEDEN LUOSTARIT (JOENSUU)VEDEN LUOSTARIT (JOENSUU)

Matka-aika 18.–21.9.2023Matka-aika 18.–21.9.2023

Matkan hinta 

Hinta 380,00 €/hlö/2 h huone + liityntäkuljetus Joensuuhun ja takaisin.
Hinta 460,00 €/hlö/1 h huone + liityntäkuljetus Joensuuhun ja takaisin.

Hintaan sisältyy

• majoittuminen 2 hengen huoneessa tai yhden hengen huoneessa
• puolihoito (aamiainen ja päivällinen)
• Pohjolan Matkan bussikuljetus ja kuljettajan palvelut alkaen ja päättyen   
 Joensuusta
• kahden yön majoitus Valamon luostarin Luostarihotellissa 
• opastettu luostarikierros Valamon luostarissa sekä sisäänpääsy Martta    
 Wendelinin näyttelyyn sekä luostarimuseoon
• opastettu luostarikierros Lintulan luostarissa
• kahvit Lintulan luostarissa
• keittolounas Kolilla
• yhden yön majoitus Break Sokos Hotel Bomballa 
• sisäänpääsy Paateriin Eeva Ryynäsen ateljeeseen
• kahvit Paaterissa

Lisähintaan

• 19.9. joko valamolainen teepöytä tai... 
• ...luostariviinin maistelut ja viinien tarinaa 15 € / hlö
• kylpyläkäynti Spa Bomballa 16 € / hlö

Matkoille ilmoittautuminen 

Kelo ry:n matkailujaoston matkoille ilmoittaudutaan joko puheenjohtaja  
Hilkka Mattilalle email: hilkka.annikki.mattila@gmail.com, puh 040 767 7346 
tai sihteeri Aini Lemiselle email: aini.leminen@gmail.com puh 040 717 4540 
Varausmaksu 50 € on maksettava viikon kuluessa ilmoittautumisesta  
(kuitenkin 1.7.2023 alkaen) ja loppumaksu 11.8.2023 mennessä tilille  
FI29 1555 3000 1206 84, pankkiviite 70069.

Vastuullinen matkanjärjestäjä: Pohjolan Matka. Yläkuva Ukko-Kolilta, alakuvat matkan 
palveluntarjoajien verkkosivuilta.
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HELSINGIN KUNNALLISTEN  
VIERAILU VANTAALLE

Monen mielestä 
Vantaalla ei ole muuta 
kuin lentokenttä, mutta 
täällä on paljon muutakin 
ja meillä vantaalaisilla oli 
ilo esitel- 
lä kotikaupunkiamme 
hieman enemmän.

Vantaan alueella on asuttu 
hyvin kauan, asutuksesta on 
löydetty jopa 7000 vuotta 
vanhoja jäänteitä. Nykyinen 
Vantaa on syntynyt entisen 
Helsingin pitäjän alueelle. 
Nimi muuttui ensin Helsingin 
pitäjä.  Helsingin maalaiskun-
nasta, josta tuli Vantaan 
kauppala 1972 ja Vantaan 
kaupunki 1974. Vantaan 
virallinen syntymäpäivä on 
14.9.1331. Tärkeät kulkutiet 
kuten Kuninkaantie Turusta 
Helsingin kautta Viipuriin ja 
rautatie Helsingistä pohjoi-
seen ovat kulkeneet Vantaan 
läpi. Kulkuyhteyksien varrelle 
on syntynyt teollisuutta ja 

asuinalueita. Vantaa on edel-
leen tärkeä liikenteen keskus, 
sijaitseehan päälentoasema 
Helsinki-Vantaa täällä.

Vantaa on Suomen nel-
jänneksi suurin kaupunki, 
asukkaita n. 240000 ja 21.6% 
puhuu äidinkielenään muuta 
kieltä kuin suomea tai ruot-

sia. Vantaalla puhutaan 130 
äidinkieltä ja joissain kouluis-
sa saattaa olla 60 eri äidinkiel-
istä oppilasta.

Helsinkiläisten ensimmäi- 
nen kohde oli Vantaan makein 
paikka Fazer Experience Vie-
railukeskus, jossa he tutustui-
vat filmiltä tehtaan historiaan 
ja tuotannon saloihin. Näyt-
telytilaan tutustuminen oli 
oppaan johdolla ja maistiaiset 
päälle. Tehtaanmyymässä os-
toshimo kasvoi, kun halavalla 
sai Sulo Vileniä lainaten.

Vantaalaiset oppaat tulivat 
matkaan Puistokulman lou-

naan jälkeen ja he vuorotellen 
selostivat auton ikkunasta 
näkyviä ohimeneviä kohteita 
uutta ja vanhaa Vantaata.

Tikkurilan entinen puna-
tiilinen asema on historial- 
linen asemarakennus. Se ra- 
kennettiin, kun rautatieyhteys 
avattiin Helsingin ja Hämeen-
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linnan välille 1862. Alkuai-
koina juna kulki joka toinen 
päivä suuntaansa. Rakennuk- 
sen alakerrassa sijaitsi lippu- 
myymälä sekä erilliset ensim-
mäisen, toisen ja kolmannen 
luokan odotustilat. 

Asema poistui käytöstä 
1977, kun uusi Tikkurilan 
asema valmistui. Kaukojunat 
alkoivat pysähtyä Tikkurilassa 
vaiheittain vuosituhannen 
vaihteesta lähtien ja nykyi- 
sin Tikkurila on tärkeä solmu-
kohta. Kehäradan ansiosta 
pääsee myös lentokentälle.

Tammikuussa 2015 Tikkuri-
la sai uuden asemakeskuksen 
Dixin, jossa on mm. useita ra- 
vintoloita, pari lääkäriasemaa, 
toimistoja ja linja-autotermi-
naali lähistöllä.

Pyhän Laurin kirkon tapuli 
on koko pääkaupunkiseudun 
vanhin rakennus. Itse kirkko 
ja hyvin säilynyt kirkonkylä 
muodostavat rauhallisen kei- 
taan, joka tarjoaa kävijälleen 
historiallisen aikamatkan. 
Samalla alue on vastapainoa 
modernille ja kehittyvälle 
Vantaalle. Nykyinen kirkko on 

rakennettu 1450-luvulla ja on 
useampaan kertaan palanut-
kin. Kirkko on hyvin suosittu 
mm. vihkikirkkona. Kirkossa 
järjestettiin 2009 ensimmäiset 
kerran vihkimisen teemayö. 
Tuolloin vihittiin lähes sata 
pariskuntaa. Kirkon edustan 
makasiinit toimivat alkuaan 
viljamakasiineina. Kirkon 
alueella vietetään vuosittain 
keskiaikapäivät.

Backaksen kartanolla on 
värikäs historia, sillä se tun-
netaan Osuusliike Elannon 
tuotantotilana. Ensimmäi- 
sen maailmansodan jälkeen 
kartanonherra Carl Ehnroth 
päätti luopua Backaksesta. 
Ostajaksi tarjoutui Elanto, joka 
tarvitsi suurtilan Helsingin 
läheisyydestä tuottaakseen 
elintarvikkeita myymälöihinsä 
ja ravintoloihinsa. Kaupan 
hieronta tuotti närää muis-
sa kartanon omistajissa. He 
pelkäsivät vasemmistolaisen 
osuusliikkeen turmelevan 
Helsingin pitäjän vanhan 
ruotsinkielisen kulttuurin ja 
suomalaistavan sen väestön. 

Talvisodan aikana Suomen 
hallitus kokoontui kartanon 

Jatkuu...
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päärakennuksessa. Backaksen 
tiloja käytettiin myös hajasijo-
ituspaikkana Helsingin pom-
mitusten aikana. 

Alueella toimii kesäteatteri 
ja suunnitelmissa on perustaa 
Muumimaa.

Tuulahdus menneiltä 
ajoilta on Övre Nybackan 
päärakennus ja pihapiiri. 
Kokonaisuus on yksi parhait-
en säilyneistä talonpoikaismil-
jöistä. Talossa oli mm. naisten 
pyörittämä kestikievari, joka 
tarjosi ruokaa ja yösijan mat-
kalaisille. Hevosia, kärryjä ja 
rekiä varten oli pitkä vaunu-
liiteri tien poskessa. Valmius 
kuljetuksiin piti olla koko ajan. 
Usein nähty vieras oli velo-
sipedejä mainostanut herra 
Stockmann.

Monista kohteista kuvauk-
set kuultiin bussissa muka-
vasti istuen. Teetalo Fors-
man pitää kuitenkin kokea 

vierailemalla paikan päällä 
kuten teimme. Iso myymälä 
oli täynnä erilaisia teelaatu-
ja ja kauniita astioita, joita 
käytetään teenvalmistuksessa. 
Monelle löytyi jotain kotiin 
viemistä. Mikä sen paremmin 
lämmittää talvella kuin kupill-
inen hyvää teetä.

Yhteinen bussimatka oli 
päätöksessä ja vantaalaiset 

oppaat jäivät kyydistä pois 
helsinkiläisten jatkaessa mat-
kaa kotiin päin. Iso kiitos, kun 
tulitte retkelle Vantaalle. 

Toivottavasti jotain jäi 
muistilokeroihin tästä aika 
laajasta Vantaan kierroksesta. 
Kiitokset oppaiden herkku-
pussista.

Oppaina Eeva Björklund, Pirk-
ko Hannula ja Telle Karhapää

Jatkoa...
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Matkan hinta n. 420 €/hlö/2hh, n. 530 €/hlö/1hh + liityntäkuljetukset
• Kokoontuminen 7.11.2023 Helsingin Länsiterminaali T2, 1krs klo 12.00 
	 Megastar	lähtee	kohti	Tallinnaa	klo	13.30.	
• Tallinnasta	alkaa	bussimatka	Pärnuun	Presto	OU:n	bussilla.		Majoittuminen 
 Tervis kylpylään + illallinen saapumispäivänä.
• Majoittuminen	puolihoidolla;	aamiainen	+	päivällinen,	2	lääkärissäkäyntiä	 
 ja yhteensä 15 hoitoa (3 hoitoa/pv)
• Matkan hintaan sisältyy myös perinteinen ”juhlailta” ohjelmineen ja lau- 
 luineen.
• Mahdollisuus	myös	pubivisailuun	ja	omaan	vesijumppaan.
• 13.11.2023	lähdemme	kotimatkalle	kylpylästä	aamiaisen	jälkeen	klo	10.00.		
• Paluumatka Helsinkiin alkaa MyStar-laivalla D-terminaalista klo 13.30 ja 
 Helsingissä olemme klo 15.30.
• Tarkempi päiväkohtainen matkaohjelma toimitetaan osallistujille  
 myöhemmin ja Helsingin Länsiterminaalissa jaetaan vielä viimeiset  
 ohjeet ennen matkaa.
• Ilmoittautumiset	Hilkka	Mattilalle:	email:	hilkka.annikki.mattila@gmail. 
	 com,	puh	040	767	7346	tai	Aini	Lemiselle	email:	aini.leminen@gmail. 
 com, puh 040 717 4540.
• 50	€	varausmaksu	on	maksettava	viikon	kuluessa	ilmoittautumisesta 
 (kuitenkin vasta 1.7.2023 alkaen) ja loppumaksu 30.9.2023 mennessä 
	 tilille	FI29	1555	3000	1206	84,	pankkiviite	70027.
• Muista voimassa oleva passi ja matkavakuutus.

TERVISTERVIS--KYLPYLÄLOMAKYLPYLÄLOMA
Pärnu 7.-13.11.2023Pärnu 7.-13.11.2023
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VANTAAN JULKISEN ALAN 
ELÄKELÄISTEN RETKI KIRJAILIJOIDEN  

TISLAAMOON JA LOTTAMUSEOON

Tellen turina:

Miten kaikki alkoi: 
Olipa kerran dekkaristi, 
kirjailija, juristi, etsivä, 
leipuri ja pankkiiri. He 
kokoontuivat kirja- 
messujen jälkeen 
Raittiusseuran talolle.

Juomat ja ajatukset olivat 
kirkkaita. Puhuttiin laatukirjal-
lisuudesta ja laatualkoholista, 
kumpaakin on hyvä olla hyl-
lyssä, sillä  molempien avulla 
päästään hetkeksi toiseen 
paikkaan. Porukalle tuli ahaa- 
elämys: oma tislaamo puuttui. 
Kun yö vaihtui aamuksi, oli 
perustettu Authors’ Distillery,  
Suomen hauskin tislaamo oli 
syntynyt ja vuosi oli 2020.

Viikon kuluessa yksi lensi 
Alankomaihin tislaamomes- 
tarin oppiin. Mäntsälässä 
sijaitseva vanha sikala sai 
uuden elämän. 

Tislaamoveljien ja yhden 
naisen viinapannu puhkui ja 
puhisi Mäntsälän Meijerin- 
mäellä, jota nyt voidaan 
syystä kutsua Viinamäeksi.

Hauskanpito viinapannun 
äärellä on tuottanut jo tähän 

mennessä vakuuttavia tulok-
sia. Kesällä 2021 mm. tislaa- 
mon Readers Gin palkittiin 
kultamitalilla  Gin & Tonicina 
arvostetussa viinan MM kisois-
sa Lontoossa.

Maailmanvalloitus on 
valmiina. Kirjailijoiden ja 
alkoholin suhde on tunnetun 
kiinteä kaikkialla maailmas-
sa. Tarkoituksena on etsiä 
puolestapuhujiksi nimek-
käitä kirjailijoita eri maista ja 
siirtää koko brändikonsepti, 
reseptiikka ja tavaramerkit 
lisenssillä yhteistyötis-
laamon toteutettavaksi, myös 
ympäristöystävällinen teko.

Saimme kuulla ginin ja 
rommin kiehtovan histori-
an sekä kuinka sikalasta tuli 
tislaamo.

Ryhmämme pääsi tutuk-

si voitokkaiden tuotteiden 
makumaailmaan maistelun ja 
tislaamokierroksen myötä. 

Tislaamokierroksella meille 
kertoi Christian Rönnbacka 
tuotannon eri vaiheista sekä 
raaka-aineista, mm pullo 
on kirjanmuotoinen ja usea 
työvaihe suoritaan käsin ku-
ten etikettien liimaaminen ja 
pullojen korkitus.

Tarinoita kuultiin yksi aika 
erikoinen oli Trafalgarin tais- 
telussa 1805 saamiinsa vam-
moihin kuollut  voitokas 
Amiraali Nelson kuljetettiin 
rommitynnyrissä kotimaahan 
Englantiin haudattavaksi.

 Mäntsälästä lähtiessämme 
poikkesimme lounaalle Lotta-
museoon. Kuulimme lyhyen 
Lotta Svärd historian ja tutus-
tuimme museon näyttelytiloi-
hin.

Paluumatkalla kuljetta-
jamme ihmetteli, että onko 
ollenkaan sama porukka 
autossa.  Pulina oli toista luok-
kaa kuin aamulla Mäntsälään 
ajettaessa.

Syykin ehkä löytyi!
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MAKSUTON PAIKALLISLIIKENNE 
IKÄIHMISILLE HALLITUSOHJELMAN 

TAVOITTEEKSI

Aloite:

...puolueenne piirijärjestön tavoitteena seuraavalla hallituskaudella on 
HSL:n vastuulla olevan paikallisliikenteen maksuttomuus ikääntyvien ihmisten 
liikuntakyvyn säilyttämiseksi ja vanhenevan väestönosan aiheuttamien sote-
palvelujen sekä koti- ja laitoshoidon kustannusten kasvunopeuden alentamiseksi 
nyt ennustettua matalammalle kasvu-uralle Helsingissä ja Uudellamaalla, ja 
vastaavasti koko maassa.

Helsingissä 16. maaliskuuta 2023  
Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry

                                 Liisa Hangonmäki, puheenjohtaja       Aulis Laakso, sihteeri

Hyvinvointialuet ja eduskuntavaalit antoivat aiheen tehdä taas 
aloite ikääntyvien ihmisten maksuttomasta paikallisliikenteestä. 
Oman aloitteensa teki myös Helsingin eläkejärjestö HEJ ry.

Nyt, kun vanhusten hoivamenot siirtyvät kunnilta hyvinvoin-
tialueille, valtion budjettiin, niin asiaan saatiin ennaltaehkäisyn 
näkökulma: Mitä enemmän me ikääntyvät liikumme ja harras- 
tamme, sitä terveempinä me kuolemme, ja sitä vähemmän kasva-
vat ikäsidonnaiset sote-menot. Alla oleva aloite lähti eduskunta- 
puolueiden Helsingin ja Uudenmaan piirijärjestöille.

Me, Helsingin kunnalliset eläkeläiset, olemme huomanneet, että suuri osa ikääntyvistä 
jäsenistämme jättää osallistumatta maksuttomiin tilaisuuksiin jääden kotisohvilleen, koska he 
kokevat HSL:n paikallisliikenteen maksullisuuden taloudelliseksi esteeksi. 

Hyvinvointialueiden ikäsidonnaisten sote-menojen kasvu kiihtyy, kun suuret ikäluokat 
alkavat täyttää 80 vuotta jo vuonna 2025. Huoltosuhde heikkenee edelleen, kun ikääntyvien 
ihmisten absoluuttinen määrä ja suhteellinen osuus väestöstä kasvavat, ja työikäiset ikäluokat ovat 
pienentyneet vuosi vuodelta ja pienenevät vielä pitkään.

Suomalaisten liikkumattomuus maksaa UKK-instituutin mukaan yhteiskunnalle vuosittain 
kolme miljardia euroa menetettynä työtehona, sairastuvuutena, työkyvyttömyytenä, 
ennenaikaisena eläköitymisenä ja etenkin ikääntyvien ihmisten sote-palvelujen sekä koti- ja 
laitoshoidon kustannusten kasvuna (HS 16.1.2023).

Ikäsidonnaiset sote-kustannukset ovat nyt hyvinvointialueiden vastuulla, kun joukkoliikenne 
jää edelleen kuntien järjestämisvastuulle ja rahoitettavaksi, mikä on Helsingissä ja osissa 
Uudenmaan kuntia annettu HSL:n hoidettavaksi.

HSL:n alueen kaupungit ja kunnat, monet vapaaehtoisjärjestöt ja etenkin eläkeläisyhdistykset 
ovat aina tarjonneet ikääntyville ihmisille maksuttomia tai edullisia liikunta-, kulttuuri- ja 
harrastuspalveluja, koska osallistuminen maksuttomiin tapahtumiin pitää ikääntyvät ihmiset 
liikkeessä, torjuu yksinäisyyttä, masennusta ja dementiaa sekä ylläpitää tehokkaasti fyysistä kuntoa 
ja omatoimista selviytymistä arkisissa toiminnoissa. 

Edellä esitettyyn perustuen Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry esittää kohteliaimmin, että...



UUSIEN JÄSENTEN TILAISUUS
Ensimmäinen 
uusien jäsenten 
tutustumistilaisuus 
pidettiin vuosi sitten, 
maaliskuussa 2022 Töölön 
seniorikeskuksessa ja 
toinen kerta nyt 22. 
maaliskuuta. 

Palautteen mukaan tilai- 
suus oli onnistunut ja tarpeel-
linen Uudet jäsenet tulivat tu-
tuiksi ja yhdistyksen toiminta 
läheisemmäksi. Saatiin myös 
kerhoihin uusia toimijoita. 
Paikalla oli 40 uutta jäsentä.

Tänä vuonna kutsuttuja oli 
60 uutta jäsentä, tilaisuuteen 
osallistui 35. VR:n veturimies- 
ten lakko ja sadesää oli mo- 
nelle esteenä osallistumiselle.

Tänäkin vuonna saatiin 
uusia toimijoita ja kerhoihin 
tulijoita.

Mitä sitten pitää tiedottaa 
ja kertoa yhdistyksestä uusille 
jäsenille? Meillä kullakin on 
muistoja ajoista, kun meni 
uuteen tilaisuuteen, jossa 
kaikki osallistujat ovat jo tut-
tuja keskenään. Minullakin on 
muistoja, kun menin erääseen 
yhdistyksen tilaisuuteen, ja 
niin kuin aina sanotaan, että 
suomalainen on niin ujo, ettei 
uskalla mennä istumaan etu-
penkkiin!! 

Arvatkaa, meninkö? No 
menin tietysti. Voi sitä häpeää, 
muistan vieläkin, kun järjestä-
jät tulivat sanomaan ”Tämä 
eturivi on varattu kutsuvie-
raille”. Nykyään vain sanoisin: 
Sattuuhan sitä paremmissakin 
perheissä. Mitäkö haluan tällä 
sanoa? Olisi ollut mukava tu-
tustua tilaisuuden järjestäjiin 

jo ennakkoon, niin olisi jäänyt 
tuo häpeäntunne kokematta.

Yhdistykseni hallitus ja 
kerhojen vetäjät sekä toimin-
nantarkastajat olivat mukana 
tilaisuudessa, jalkauduttiin 
uusien jäsenten kanssa pöytä- 
kuntiin. Näin on hyvä mene- 
tellä, kun uudet jäsenet alka- 
vat tulla jäsentapaamisiin, 
matkoille, tilaisuuksiin sekä 
kerhotoimintaan mukaan, 
niin siellähän on tututtujakin, 
nähtiin uusien jäsentapaami-
sessa.

Lyhyesti miten suunnit-
telimme ohjelman tähän 
jäsentilaisuuteen.

• Tervetulotoivotus! 
• Aloitettiin historiasta – 
tultiin nykypäivään
• Jäsenasioista
• Kerhot: käsityö, laulu, seni- 

oritanssi, liikunta, kylä, keskus- 
telu, peli, näytelmä, keila, 
• Matkailu ja kulttuuri, 
kalastus, ystävätoiminta ja 
vesiliikunta. Kerhojen vetäjät 
kertoivat kerhojensa toimin-
nasta.

Kahvitkin juotiin oikein 
piirakan kera.

Tilaisuus päättyi näy-
telmäkerhon esitykseen: 
”SHAPLIN JA TYTTÖ”

Palaute esityksestä tuli: ”Oli 
kuin tuo alkuperäinen olisi 
ollut”.  Olen samaa mieltä.

Helsingin Kunnalliset 
eläkeläiset ry 67 vuotta

Keloliittomme täyttää tänä 
vuonna 25 vuotta. Nähdään 
Juhlissa!

Terveisin Liisa Hangonmäki
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DIGI JA ME IKÄÄNTYVÄT

”Lisää verkkosivullamme, 
katso YLE Areenasta, 
ohjelma nähtävissä 
C-Moressa jne…”

   Moni ikääntyvä haluasi 
laajentaa tietämystään ja 
ajanvietettään noudattamalla 
edellistä kehotusta, mutta ja 
vielä kerran mutta. Mitenkäpä 
katsot, kun ei ole laitteita. 
Heillä, joilla on käytössä nyky- 
aikainen Tv tai tietokone jos-
sakin muodossa, tuo pulman, 
kun ei osaa käyttää.

   Julkiset palvelut vero, 
passi, kela mm. ovat netissä. 
Puhumattakaan terveystiedot 
ja reseptit. Päästäkseen käsiksi 
näihin on hallittava kirjautu- 
minen vahvalla tunnisteella 
Se on pankkitunnuksilla tai 
mobilivarmenteella.

   Voisi olettaa ja vaatia, 
kun yhteiskunta on ajautunut 
tämmöiseen tietokone- ja 
digimaailmaan, niin huoleh- 
dittaisiin myös siitä, miten 
palveluja käytetään. Tämä 

avuttomuus ei ole yksin ikään-
tyneiden ongelma, sitä on 
nuoremmissakin.

   Nykyisin työssä olijat 
joutuvat käyttämään tieto-
konetta jokapäiväisten työ- 
tehtävien hoidossa. Se on 
ehkä  ohjelma, jonka käytön 
he hallitsevat. Ongelman 
kohdatessa tulee tukihenkilö 
ja korjaa asian, näin itse tieto- 
koneen tunteminen jää 
vähäiseksi. Jäädessään eläk-
keelle ongelma tulee esiin. 

   Kansalais-ja vapaaopistot 
antavat maksullista koulutus-
ta. Suomessa on puolenkym-
mentä veikkauksen tuotolla 
toimivaa ikääntyneille tieto-
taitoja opastavaa järjestöä. 
Joensuussa Joen Severi, 
Kuopion seudulla Savonetti 
pääkaupunkiseudulla Enter, 
Tampereella Mukanetti, myös 
Jyväskylässä on vastaava 
yhdistys. Näistä saa ilmaisek-
si tietotekniikkaan liittyvää 
opastusta. 

   Vanhustyön keskusliitolla 
on SeniorSurf projekti, josta 
saa apua, myös YLE:llä on 
hyvää opastusta.

   Opastettavan suusta 
kuultuna ”kyllähän lapsen-
lapset neuvovat, mutta kun 
sormet pelaa kuin säkkijär- 
venpolkan soittajalla”, ei siinä 
juuri ehdi mukaan.

Joku viikko sitten järjesti 
Vanhusasiavaltuutettu strii-
matun seminaarin ”ratkaisuja 
iäkkäiden yhdenvertaisuuteen 
digiyhteiskunnassa” . Vastaa- 
massa oli kansanedustajia ja 
alaan liittyvistä järjestöistä. 

Kaksi tärkeää teemaa, 
kunnallinen digineuvonta 
esim. kirjastoihin, toinen val-
takunnallinen asiointikanava 
digitaidottomille. Jotenkinhan 
pitää saada kaikkien asiansa 
hoidettua. Kaikki vastaajat 
kannattivat asiaa.

Martti ”Masa” Piironen, 
vertaisohjaaja Joen Severi
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RUPLASTA MIELEEN

En tarkoita putinin ruplaa  
vaan meidän Joensuun 
Sepänkadun kerhotalo 
Ruplaa. 

Muistini palaa vuoteen 
1958, tulin elokuussa junan 
tuomana silloiseen P-K kes- 
kusammattikouluun opiskele-
maan. Rupla oli suosittu tans- 
sipaikka ja antoipa vielä opis- 
kelija jäsenkortilla alennuksen 
sisäänpääsystä. Musiikin tuotti 
aina orkesteri  Veijo Vaaka-
nainen, Esko Könönen, Valtteri 
Kalinen, jne. 

Paljon kävi tunnettuja 
artisteja tulee mieleeni pit-
källe ulottuva jono, kun Vieno 
Kekkonen vieraili, Veikko 
Ahvenainen oli suosittu myös. 
Paikan omistivat kommunis-
tit, siitä varmaankin Ruplan 
nimen oli saanut ja sillä se 
tunnetaan edelleenkin, hyvä 
niin

   Vanhaakin on säilynyt 
molempiin suuntaan kään-
tyvät ”saluunan ovet”. Ne tans-
siajat ovat olleet ja menneet. 
Paikalla on ollut monenlaista 
käyttöä, kuitenkin jo vuosia 

eläkeläisjärjestöjen kokoon-
tumispaikkana. Todella tar-
peeseen, eipä taida Joensuus-
ta löytyä vastaavaa. 

   Lähes joka vuosi toistuu 
sama ilmiö mikä pitää järjes- 
töjä löysässä hirressä. Joen- 
suun tyyliin paikka haluttaisiin 
tuhota saada tontti muuhun 
käyttöön, vaikka kerrostalolle. 
Ilmeisesti asemakaavan ja 
talousarvion laatijoissa on po- 
rukkaa, joka kokee olevansa 
ikuisesti nuoria eikä näin ollen 
eläkeläisten asiat ole ajan-
kohtaisia. 

Onneksi on valtuutetuissa 
väkeä hereillä heidän äänellä, 
joten Rupla on toistaiseksi 
säilynyt.

    Joensuulaisilla eläkeläis-
järjestöillä on monenlaista 
toimintaa kerhoja, liikuntaa 
pelivuoroja, juhlia. Nämä ovat 
monelle henkireikä kodin 
ulkopuolelle ja osaltaan torju-
massa yksinäisyyttä. On sillä 
ihan kansanterveydellinenkin 
vaikutus. 

Työelämän päätyttyä on 
vaarana kotiin jääminen, kun 
jokapäiväinen rutiini loppuu. 
Toivoa sopii, että tämä paikka 
samoin muutkin vastaavat 
kokoontumispaikat säilyvät 
ja hinnat pysyvät kohtuullisi-
na ja meillä on oma tuttu ja 
vieläpä aika turvallinen paikka 
kokoontua.

 Yhdistyksemme esityk-
sestä saatiin joku vuosi sitten 
ulkorappuun keskikaide hel-
pottamaan kulkua.

Martti ”Masa” Piironen 
Joensuun julkisen alan 

eläkeläinen 
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LUMIUKON KAUPUNKI
Snowman, snögubbe, 
schneeman, snegovik, 
lumiukko, on ehkä 
maailman tunnetuin ja 
rakastetuin lumihahmo. 

Hänestä on tehty elokuvia, 
hän seikkailee sarjakuvissa, 
lauluissa, mainoksissa, pos-
tikorteissa, somepostauksissa 
ja joka talvi ihan tavallisten 
kotien pihoilla ja kaupunkien 
puistoissa ympäri maailman. 
Siellä missä on lunta, siellä on 
myös lumiukko.

Lumiukossa on taikaa. Se 
syntyy, kasvaa ja saa muoton-
sa iloisen luomisprosessin ai-
kana. Lumiukko on käsityötä, 
lumiukko on luomutuote. Se 
kiehtoo niin pientä lasta kuin 
aikuistakin, lumiukon osaa 
tehdä niin kemiläinen kuin 
roomalainenkin. Lumiukko 
istuu, se seisoo se makaa, 
joskus jopa hulluttelee, mutta 
lähes aina se hymyilee ja iloa 
jakaa. Lumiukolla on monta 
muotoa ja kaikki niistä on 
yhtä oikeita, lumiukosta on 
moneksi.

Lumiukko on kaikkialla, 
mutta oletko miettinyt missä 
on lumiukon koti? Eihän lumi- 
ukko voi koditon olla, eihän? 
Itseasiassa, mikäpä olisi luon-
nollisempi kotipaikka lumi-
ukolle kuin Kemi? Meillä on 
lunta ja jäätä, meillä on Sam-
po ja ympärivuotinen Lumi- 
Linna lumiukolle kodiksi. 

Me päätimme tarjota lumi-
ukolle kodin ja kotikaupungin.

Kuvat Helena Tervolta tek-
sti Meri-Lapin pääkaupungin, 
Kemin verkkosivuilta
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TERVEISET HYVINKÄÄN 
YHDISTYKSESTÄ

Yhdistyksemme on 
perustettu lokakuussa 
1978, joten syksyllä 
meillä olisi edessä 
45-vuotisjuhlat. Pidetään 
juhlien sisältöä vielä 
hieman salaisuutena.

Helmikuun jäsentilaisuus 
aloitettiin muistelemalla kahta 
keskuudestamme poistunutta 
jäsentä, pitkäaikaista puheen-
johtajaa Kaarina Mähöstä sekä 
Leo Mäkistä.

Olimme saaneet vieraita 
Keloliitosta, puheenjohtaja 
Riitta Vehovaaran ja talou- 
dehoitaja Anne Ruikkan. 
Jäsentilaisuudessa oli tupa 
täynnä ja kävimme mielen- 

kiintoista keskustelua omas-
ta hyvinvointialueestamme,  
Keloliiton matkailutarjonnasta 
ja tulipa esille vielä jopa tarve 
järjestökoulutukselle. Ehkä 
saamme järjestettyä koulutus-
ta myöhemmin tänä vuonna.

Yhdistyksemme puheen-
johtaja  Maija Mäkipaakka-
nen luki vanhusneuvoston ja 
KeuSoten kirjelmän geriatrian 
poliklinikan siirrosta Kiljavalle. 
Tähän olemme ottaneet kan-
taa, mutta ei auttanut asiaa.

Keskustelu virisi digiloik-
kaan, josta nykyisin puhutaan 
paljon. Miten vanhat ihmi-
set tulevat toimeen tässä 
tiekoneitten ja älylaitteiden 

valtaamassa yhteiskunnassa?

Ilman auttavia naapu-
reita tai läheisiä ei voi tulla 
toimeen. Aiemmin toiminut 
Aamukorva-toiminta on lop-
punut, joten on tärkeää, että 
päivittäin seurataan iäkkäiden 
naapureiden liikkumisia ja 
kysellään kuulumisia. Ettei 
kukaan näänny asuntoonsa.

Nämä jäsentapaamiset 
ovat tärkeitä, sillä tapaamme 
ystäviä ja tuttavia. Voimme 
keskustella ajankohtaisista 
asioista ja nauttia kahvi-, tai 
teekupilliset.

Tällaista meillä täällä 
Hyvinkäällä. Tulkaapa mukaan 
toimintaan!
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”VIELÄ ON AIHETTA LAULUUN!”

Kuopion juhlakerho, 
”Julkkis-seniorit!” vietti  
47-vuotis synttärit 
19.1.2023. Meitä oli ns. 
”pileissä” 11 jäsentä.

Juhlistimme yhdistyksen 
47-vuotistaivalta. Johtoajatuk-
sella kellä on vielä? ”parasta 
ennen päiviä” 48-vuotissynt-
täreihin, tähteenä? Täytekak-
kukahvit ja ”kaikilla meillä oli 
niin mukavaa.”

 Erivuosilta. Seppo K. 
kertoi historiaa. Olihan hän 
osallistunut Kuopion KTV:n 
eläkekerho (ensimmäinen 
nimi) syntyyn 12.1.1976, 
aliupseerikerholla Kuopiossa. 
Alkuvirittely yhdistyksen syn-
tyyn käynnistyi 1975 syksyllä 
KTV aluetoimistolla. Usean 
valmistuskokouksen tulok-
sena päätettiin, että ”lapsi 
saatetaan maailmaan.” 

Perustavaan kokoukseen 
12.1.1976 kokoontui 22 KTV:n 
eläkkeellä olevaa jäsentä. Yh-
distys sai ”sopimuskirjan” (sen 

aikaiset sään-
nöt) 6.5.1976. 
Itä-Suomen 
maistraatin 
päätöksellä. 
KTV: eläkeläisk-
erho hyväksyt-
tiin jäseneksi 
Suomen 
kunnallisten 
eläkeläisten 
yhteisjär-
jestöön KEY 
ry:n. Yhdistys 
kuului sääntö-
jen mukaan 
KEY ry:n 
12.09.2021. 
Hyväksyttiin 

Kelo ry:n 1.1.2001, mutta 
säännöt unohtuivat muut-
taa. Nimi Kuopion kunnalli-
set eläkeläiset ry ja säännöt 
voimaan 28.7.1987. Kuopion 
Julkisen alan seniorit KJS ry 
12.9.2021, uudet säännöt ja 
Kelo ry sääntöihin.

Julkkis-seniorien toimin-
ta on kuntoilupainotteista. 
Puolet (50%) yhdistyksen 
jäsenistä osallistuu viikoittain 
sali- ja kuntosalivuoroihin. 
Johtoajatus: ”Ylös, ulos ja 
kuntoilemaan.”  Yhdistys on 
varannut Kuopion kaupungil-
ta salivuoroja eri, toiminta- 
keskuksista. Kerho kokoon-
tuu kahden viikon välein, eri 
aiheiden parissa. Johtoajatus: 
”vierivä kivi ei sammaloidu.”

Uutena toimintana olem- 
me tarttuneet Kuopion 
kaupungin Kansalaistoimin-
nan palveluiden avoimeen 
ja maksuttomaan taide ja 
kulttuuritoimintaan kaikille 
eläkeläisille.

Tarjonta kattaa:
Kulttuurikahvila 60 + mm. 

Argentiinalainen tango. Runo, 
ystäväni. Taiteilija Juho Ris-
sanen. Yhteinen ilo, julkinen 
taide. Kaupunkilaisten paratii- 
sit, siirtolapuutarhat. Tutustu- 
miskäynnit kuopiolaisiin kult-
tuurilaitoksiin. Näitä ja erilaisia 
n. kerran kuussa.

Kevätkattaus 23. Sulasta 
rakkaudesta- musiikillinen 
esitys. Jaettu tulevaisuus – 
tanssillinen teos. Laulunlahja. 
Wanhat laulut. Muistan Kuu-
maa Nuoruuttain – laulunäy-
telmä. Taiteiden torstai 
– tapahtuma. Suurin Niistä 
on Rakkaus – konsertti. 
Kohtaaminen ulkoilmatanssi- 
teos. Nuotiolaulajaiset. Jaettu 
Tulevaisuus – taidetyöpajat.
Näitä kevät 2023. Useita esi- 
tyksiä eri puolilla Kuopiota. 
Toimintakeskuksissa, Asukas-
tuvilla, Kirjastolla ja Museolla.

Näistä Julkkis-seniorit 
kertovat: sähköposti ja pape-
riversiotiedotteina. Kerhoissa 
ja aina, kun kohdataan. Olen 
jo tilannut Kuopion Kansalais-
toiminnan palveluyksiköstä 
syksyn ja alkutalven ohjel-
matarjonnan. Näissä taide 
ja kulttuuritoiminnoissa on 
”jokaiselle jotakin.”

Yhdistyksen suunnitelmis-
sa on kehittää omaa toimin- 
taa. Ottaa käyttöön uusia 
aihealueita ja harkinnassa 
vahvasti, ”laulu se on minun 
rattoni ja laulu paras työni juu”

Kärpäsenä katossa.
Seppo K.

Kuopion Julkisen alan  
seniorit KJS ry
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JHL TURKU ELÄKELÄISTEN 
KUULUMISIA

Laskiaistiistaina papusopalla ja 
pannarilla
Turun yhdistys on perin- 
teisesti laskiaistiistaisin  
käynyt syömässä herne- 
keittoaterian jossain 
tienoon ruokapaikoista. 
Alkuperäiset 
varsinaissuomalaiset 
puhuvat itsestään selvänä 
asiana papusopasta. 

Hauskana juttuna kuulin, 
että muualta tänne tullut-
ta nuorikkoa anoppi kutsui 
papusopalle, johon nuorikko 
totesi ettei ole semmoista 
koskaan syönytkään. Toki 
hernekeittoa oli lusikoitu 
monasti. Tällä kertaa kohteek-
semme valikoitui Ruissalon 
Honkapirtti, jonka ruokalistaa 
hallitsee hernekeitto ja jälk-
kärinä on tietysti pannukak-
ku hilloineen. Treffit tehtiin 
kauppatorin bussipysäkille, 
josta fölisteltiin Ruissalon 
maisemiin. Kaunis ilma oli 
kuin morsian; lumi oli käärinyt 
puun oksat pumpuliinsa ja 
postikorttimaisema hohti viti-

valkoisuuttaan, lisäksi  bonuk-
sena helotti helmikuinen au-
rinko täydeltä terältään.  Pikku 
pätkä patikointia ja päästiin 
hirsiseen kohteeseemme. 

Historiallista keloa Honkapir-
tilläkin

Honkapirtin rakentaminen 
alkoi Uhtualla rauhallisempa-
na asemasodan aikana, jolloin 
syntyi ajatus kotiseudulle 
siirrettävästä keskuksesta, 
jonka käyttöä hyödyntämällä 
voitaisiin auttaa sodan 
kokeneita lähimmäisiä. Talo 
siirrettiin Uhtualta Turkuun 
rintaman paluukuljetuksena 

ja hirret numeroituna keväällä 
1943, valmista tuli seuraavana 
vuonna. Pystytyksestä vasta-
sivat lomalla olevat rintama-
miehet ja rykmentin jo lomau-
tetut vanhemmat ikäluokat, 
jotka olivat perustaneet JR 14 
Aseveljet ry:n, joka on lakkau-
tettu aseleposopimuksen  
mukaisesti.  Seinällä oleva 
jääkarhuaiheinen lippu ku-
vaa rykmentin alkuvaiheita 
Jäämeren rannikolla. Pöydät, 
lattiat ja katot ovat Uhtuan 
kelohonkaa, sisustus kelojen 
kaunista punahonkaa.  

Tulkaapas jo syömään!
Soppaa perusjonotettiin 

sujuvasti ja kulhoon lusikoitiin 
vielä sopivasti sipulia, vissiin 
sinappiakin. Samalle brikalle 
mahdutettiin omaan tassiin-
sa pannari, parhaimmillaan 
parikin ja mansikkahillot 
päälle. Kohtsilleen pöytäkun-
nittain virittyi puheenporina. 
Vielä hörpättiin kahvit aterian 
jatkoksi ja lopuksi paluukävely 
pysäkille. Miinusasteitakin oli 
sen verran, että bussia odo-
tellessa pakkasherra pääsi 
hieman puraisemaan varpaita.  

Teksti ja kuvat: Marjut Lainio
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Katsomassa Mielensäpahoittajaa 
Eskortin etsimistä 

Maaliskuun lopulla tehty 
teatterimatka Uuteenkau-
punkiin alkoi puolestaan 
räntäsäässä: vettä tihutti ja 
bussin ikkunasta siinsi su-
muinen maisema. Paras siis 
vain nojautua vierustoverin 
seuraan. 

Varhaisiltapäivän näytös 
kiinnosti muitakin seniorei-
ta, linja-autoja oli enemmän 
kuin kaksi tai kuusi. Hyvä 
ruoka, hyvä mieli -asenne oli 
kohdillaan. Lounas osoittautui 
maittavaksi ja tyytyväisin mie-
lin laskeuduttiin katsomoon 
seuraamaan neljän hengen 
miehittämää esitystä. 

Mielensäpahoittaja lienee 
ollut jo ennestään tuttu lähes 
kaikille katsojille. Televisio 
ja elokuvat ovat tarjonneet 
meille useita versioita, joihin 
nähtävästi olimme jääneet 
koukkuun. 

Uuden vaihtoehdon omak-
suminen osoittautui haasteel-
liseksi. Oliko se noin? Tuhti 
ateria alkoi kerätä veroaan, oli 
- ah niin rentouttavaa - nojata 
istuimen selustaan. 

Nukku-Mattikin yritti vaa-
nia penkkirivistön päässä uni- 
hiekkapussinsa kanssa. 
Tiedä sitä, löysikö hiekkapilvi 
sopi-van kohteen?  Väliajalla 
päästiin katsomaan alakerran 

taidetta. Oli kuvattuna kuu-
maisemaa ja asetelmia. Me 
seniori-ikäiset naiset hekot-
telimme alastonmallikuvia 
ja ihastelimme Jussi Vikaisen 
Toivo-patsasta. Näytös jatkui 
petraten loppua kohden, niin 
kuin asioilla on yleensä tapa-
na mennä.

Teatteri-innostus jatkuu, 
joten syksyksi on varaus 
musiikkipitoiseen Cabaretiin.

Kokousvieraita
Kokousvieraiksi olemme 

saaneet asiantuntijoita niin 
Varhan (Varsinais-Suomen 
hyvinvointialue) hallinnosta  
kuin muista sote-puolen ajan- 
kohtaisista näkymistä kerto- 
van asiantuntijan. 

Elämä Turussa jatkuu enti- 
seen malliin: viikoittain liikun- 
takerho pitää vireyttä yllä kun- 
tosalipuurtamisineen, allas- 
uinteineen ja saunomisineen. 

Käsityö-/askartelukerhossa 
näppärät kättentaidot ovat 
käytössä.  
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Hyvinvointitapahtuma  
Karelia ammattikorkea- 
koululla Joensuussa oli 
“liikkeestä lääkettä ja 
muistoista makeutta” 
aktiivisten eläkeläisten 
hyvinvointipäivä.

Olimme suunnitelleet tätä 
jo tammikuussa 2020, mutta  
korona keskeytti sen heti alku- 
metreillä. Vuoden alussa Kare- 
lia ammattikorkeakoululta ky-
seltiin halukkuutta toteuttaa 
tapahtuma tänä vuonna. 
Tottahan halusimme  ja aloi- 
timme suunnittelun.

Projekti lähti nopeasti 
käyntiin fysioterapian lehtori 
Anu Pukin ja geronomiopiske-
lijoiden kanssa. Pidimme yh- 
den Teams-palaverin, jossa ku-
unneltiin meidän toiveitam- 
me ja ehdotuksia tapahtuman 
luonteesta. Oli ilo seurata,  
miten opiskelijat ottivat heti 
”koppia” ajatuksistamme ja 
jakautuivat ryhmiin tehtävien 
mukaan. Vielä soiteltiin joita- 
kin puheluita, sähköpostiakin 
kirjoiteltiin ja sovittiin tapah-
tuman toiveet lopullisesti.

Helmikuun 20. päivä 
maanantaina saimme sitten 

osallistua räätälöityyn koko 
päivän tapahtumaan.

Aktiivisia JAE:laisia osallis-
tui n. 70 henkeä. Ohjelmassa 
oli tasatunnein klo 9 alkaen 
aamuvenyttelyt, klo 10 ohjei-
ta kotijumppaan, klo 11 
päivätanssit ”muistellen tans-
sien”, klo 12 muistijumppaa ja 
klo 13 venyttelyä yötä kohti

Saimme tietoiskuja ravin-
nosta ja nesteen vaikutukses-
ta hyvinvointiin, muistitestejä 
ja aivojumppaa ”Pähkinä pur-
tavaksi”. Non-stop pisteillä oli 
testauksia, joissa voi teettää 
InBody-kehonkoostumusmit-
tauksen ja käsien puristus- 
voiman mittauksen heti saa- 
tuine palautteineen. Moto- 
tiles-liikuntalaatola mitattiin 
motoriikkaa ja liikkuvuutta. 
Päivän aikana ruokailimme 
lounasravintola Solinassa 
omakustannushintaan.  

Moni oli tyytyväinen tiedon 
saantiin, testauksiin ja ohjel-
man monipuolisuuteen. Kii-
tosta saivat opiskelijat, jotka 

LIIKKEESTÄ LÄÄKETTÄ  
JA MUISTOISTA MAKEUTTA

iloisuudellaan ja nuoruuden 
innolla esittelivät asiaansa. 
Tapahtuman vastuuopettaja, 
Anu Pukki, pyysi palautteen 
tapahtumasta ja esitti seuran-
tapäivän järjestämistä kahden 
vuoden kuluttua.

Päivä jäi monelle mieleen 
hyvänä tapahtumana tavata 
yhdistyksen jäseniä.

Tapahtumaa suunnittele-
massa JAE:sta olivat Vuokko 
Tahvanainen, Päivi Immonen, 
Matti Immonen ja Merja Kin-
nunen.

Teksti: Merja Kinnunen, kuvat: Tenho ja Merja Kinnunen
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Viking Line on suurin 
matkailualan yritys, jolle 
Suomalaisen Työn Liitto 
on myöntänyt Avainlippu- 
tunnuksen. 

Varustamo on maamme 
suurin meriliikenteen työnan-
taja, jonka taloudellinen ja 
työllistävä vaikutus ulottuu 
monin tavoin koko Suomeen.

Näin kotimaisuus näkyy meillä:
Olemme Suomen suurin 

meriliikenteen työnantaja. 
Konsernin 2 400 työtekijästä 
noin 1 900 asuu Suomessa. 
Viking Linen liikevaihto oli 
viime vuonna 494,7 miljoonaa 
euroa.

Yhtiön pääkonttori on 
Maarianhaminassa, ja sillä on 
Suomessa toimipisteitä myös 
Helsingissä ja Turussa.

Viking Linen viidestä laivas-
ta neljä purjehtii Suomen 
lipun alla: Viking Glory, Viking 
Grace, M/S Gabriella ja juuri 
Suomen alusrekisteriin siirty-
nyt Viking XPRS.

Viidestä laivasta kolme on 
tehty suomalaisilla telakoilla: 
Viking Grace ja M/S Cinderel- 
la Turussa sekä Viking XPRS 
Helsingissä.

Uutuuslaiva Viking Gloryn 
suunnittelu ja tekniikka ovat  
lähes sataprosenttisesti suo- 
malaista työtä ja insinööritai-
toa. Laivan tekniikkaa ovat 
toimittaneet muun muassa 
Wärtsilä, Kone ja ABB.

Viking Line on Suomen 
suurimpia viihdealan työllis- 
täjiä. Varustamon laivoilla 
järjestetään tuhansia keikkoja 
vuodessa.

Laivojen siivous suoma-
laisissa satamissa työllistää 
400–500 ihmistä.

Laivojen ravintoloissa suur-
ten volyymien tuotteet, kuten 
kerma, voi, jugurtti, piimä ja 
munat ostetaan kotimaisilta 
valmistajilta ja viljelijöiltä. 
Myös menuissa suositaan 
kotimaista, pieniltä tuottajilta 
tulevaa ruokaa.

Suomalaiset brändit ja 
tuotteet ovat hyvin edustet- 
tuina myös laivojen taxfree- 
myymälöissä.

Viking Line on aktiivisesti  
mukana Itämeren ja saaris-
toluonnon suojelu- ja tutki- 
mustyössä. Varustamo tukee  
useita suomalaisia ympäristö- 
organisaatioita, kuten Johan 
Nurmisen säätiötä ja Tvärmin-
nen eläintieteellistä asemaa.

Tänä vuonna Viking Line 
sponsoroi uutta Myrskyluo-
don Maija -elokuvaa, jota 
kuvataan parhaillaan varusta-
mon kotimaisemissa Ahven-
anmaalla.

Olet lämpimästi tervetullut 
risteilemään kanssamme.

Viking Line tarjoaa jäsen-
hintaisia matkoja Kelolaisille.

Kausittaiset risteilyedut 
voivat olla jopa – 50%.

Katso tuotetunnukset 
täältä www.vikingline.fi/
edut/kelo ja varaa matkasi!

VIKING LINE LIPUTTAA 
KOTIMAISUUDEN PUOLESTA
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Kun kohonneet 
energianhinnat tuovat 
ylimääräisiä menoja, 
hyvät säästövinkit ovat 
kullanarvoisia. Ennen 
nuukailua on kuitenkin 
syytä tiedostaa 
energian säästämisen 
vaaranpaikat.

Kun asuinlämpötila laskee, kos-
teus nousee

Lämmitys ja lämmin vesi 
haukkaavat asumisen kuluis- 
ta jopa 80 %, joten niistä 
säästäminen houkuttaa. En-
nen kuin minimoit lämmityk-
sen, kannattaa aina huomi-
oida mahdolliset kosteus- ja 
mikrobiriskit.

Säilytä asuintiloissa vähin- 
tään 18 asteen lämpötila, 
ettei kosteusongelma yllätä. 
Jos jatkat elämää muuten 
normaalisti: laitat ruokaa, 
peseydyt ja kuivatat pyykkiä, 
näistä syntyy vesihöyryä. Se 
alkaa tiivistyä kodin pinnoille, 
mikäli lämpötila on alhainen. 

Tyhjillään olevissa, kuivissa 
tiloissa lämpötilan sen sijaan 
voi laskea jopa 12 asteeseen. 

Tuuletuksen pienentämin-
en sisältää samoja riskejä kuin 
liiallinen lämmityksen laskem-
inen. Mikrobit viihtyvät koste- 
assa. Jos tulo- tai poistoilmaa 
virtaa niukasti, kohonnut il- 
mankosteus lisää rakenteiden 
alttiutta kosteus- ja mikro-
bivaurioille.

Lämminvesivaraajassa voi muhia 
bakteeri

Käytössä oleva lämminvesi-
varaaja vaatii vähintään 55 as-
teen lämpötilan, koska muu-
toin laitteistossa voi alkaa 
muhia legionellabakteeri. Jos 
varaaja pääsee jäähtymään, 
täytyy järjestelmään saada 
vähintään kahdeksi tunniksi 
65 asteen lämpötila pöpöjen 
tappamiseksi. 

Kylpyhuoneen lattialäm-
mitys on yksi energiasyöppö. 
Jos haluat tinkiä tästä muka-
vuudesta, varmista, ettei 
tila jää jatkuvasti märäksi ja 
ilmanvaihto on riittävää. Kos-

teusvaurioiden riski lisääntyy, 
jos tilan lämpötila laskee alle 
18 asteen.

Suhteellisen turvallista on 
pitää kylpyhuoneen lämpötila 
päivällä normaalia alhaisem- 
pana, ja laittaa lämmitys hie- 
man mukavammalle tasolle 
pariksi tunniksi suihkuttelun 
ajaksi. Muista myös raottaa 
ovea ilmanvaihdon paranta- 
miseksi. 

Sähkölaitteet tarvitsevat valvon-
taa

Yöaikaan sähkö on usein 
edullisinta. Ajastimien avulla 
sähkönkulutusta voi suunnata 
päiväajan ulkopuolelle, kun 
muistaa riskit.

Vuoto- ja tulipaloriski nou- 
see, kun esimerkiksi astian-
pesukone, pyykinpesukone 
ja rumpukuivain uurastavat 
sillä aikaa, kun kotiväki nuk-
kuu. Kodinkoneista juuri pesu-
kone aiheuttaa eniten paloja. 

Samoin jos pesukonee-
seen tulee vuoto, on vahinko 
tapahtunut jo ennen kuin 
kukaan havahtuu. Vuotoallas 
ja -hälytin on hyvä ratkaisu 
vuotojen havaitsemiseen. 

Paloturvallisuuden kannal-
ta sähkö- ja jatkojohdot ovat 
oma lukunsa. Jos johtoja nykii 
säästön nimissä irti ja laittaa 
takaisin pistorasiaan päivästä 
toiseen, menevät rikki sekä 
johto että rasia. Silloin on ky-
seessä paloturvallisuusriski.

Yhden monipaikkaisen jat-
kojohdon taakse puolestaan 
voi kertyä runsaasti sähkölait-
teita. Riskinä on, että jatkojoh-
to kuormittuu liikaa tai syntyy 
virtapiikki, kun useampi laite 
käynnistyy yhdellä kertaa 
virtanappia painaessa. 

ENERGIAN SÄÄSTÄMINEN ON TAITOLAJI
– MITÄ KANNATTAA TEHDÄ JA MITÄ EI?
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Muista nuohous ja paloriskit, kun 
poltat puuta

Polttopuu on varteeno-
tettava säästökeino. Mikäli 
edellisestä pesällisestä on jo 
aikaa, kannattaa varmistua 
paloturvallisuudesta. Ovatko 
hormit kunnossa ja onko nuo-
houkset tehty ajallaan? 

Pahvit, roskat, terassikalus-
teet, painekyllästetty puu tai 
rikkinäiset puuveneet eivät 
kuulu takkaan tai saunan 
kiukaaseen, sillä ne nostavat 
hormipalon riskiä.

Isolle puukuormalle voi 
myös olla vaikea löytää kuivaa 
säilytyspaikkaa. Pilkkeiden 
pinoaminen kellariin tai talon 
seinustalle on kiellettyä, sillä 
ne kerryttävät rakennuksen 
palokuormaa. 

Valvonta on oleellinen osa 
tulenkäsittelyä ja perheen 
turvallisuudesta huolehtimis-
ta. Energian säästämisessä 
kannattaa aina pitää järki 
mukana.

Turvaa elämäsi rakkain paikka
Turvan asiakkaana vakuu-

tat kotisi ja sen irtaimiston vai-
vattomasti yhdellä sopimuk-
sella. Kotivakuutuksella voit 
turvata niin kodin, kesämökin, 
niihin liittyvät piharakennuk-
set kuin irtaimiston. 

KELO:n jäsenenä saat 
Turvasta koti-, henkilö- ja 
kaskovakuutuksista jatku-
van 10 % jäsenalennuksen. 
Kun otat lisäksi jonkin muun 
vakuutuksen Turvasta, saat 
omistaja-alennuksen 10 %.

Tutustu Turvan koti-
vakuutuksiin: turva.fi/koti

Kurkkaa myös hyödylliset 
vinkit eläkeläisen arkeen: 
turva.fi/seniorit

Päivää pirteät plikat plus poitsut

Passaako puheen pörinä pitää, pakisisin pelkällä 
peellä, paperista paasaisin.

Porukalla puuhakkaasti pakerrettu, parrasvaloissa 
pysytty.

Perinteisiä pippaloita pidetty.

Päivänsankareita palkittu, pullakahveilla passattu.

Paikkakunnilla poikettu, pitäjissä pistäydytty.

Päättyy piirimme päivittäinen puurtaminen, 
poistumme pääkaupunkiseudulta perinteisiin 

paikkoihimme, perintöpirtteihinkin.

Peikkona perennat plus puucee pakkonakin.

Pitäkäämme pintamme, päättäkäämme puuhastella, 
pollakin pitää paremmin.

Perhe pahin, puhellaan, 
pienten parissa pitää pulikoida, pyöräillä, pihalla 

pallon perässä päreitä polttamatta pinkoa.

Pääkaupungissakin piristyäkseen pystyy  paljon 
puuhaamaan, pihassakin pirskeitä pitämään. 

Pitää parhaat palat paikkakunnilta poimia.

Piristykäämme — piristymme!

Pieni pörinä  
Helsingin kunnallisten kevättapaamiseen 3.5.2023 Malmilla 

Telle Karhapää
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Puheenjohtajat 2023:    Matkavastaavat:

Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry    
Liisa Hangonmäki      1. Aini Leminen
liisa.hangonmaki(at)gmail.com    aini.leminen(at)gmail.com
       2. Raili Franzén
       raili.franzen(at)gmail.com
Hyvinkään julkisen alan eläkeläiset ry
Anna-Maija Mäkipaakkanen    (ei nimetty) 
am.makipaakkanen(at)gmail.com    (hallitus vastaa toistaiseksi)

Joensuun julkisen alan eläkeläiset ry   
Leena Turunen      1. Ari Tielinen 
leenaturu(at)gmail.com	 	 	 	 	 arit(at)elisanet.fi
       2. Merja Kinnunen 
       merjaa.kinnunen(at)gmail.com
Karhulan kunnalliset eläkeläiset ry   
Erik Marin       (ei nimetty)  
erikmarin517(at)gmail.com     (hallitus vastaa toistaiseksi)

Kuopion Julkisen alan seniorit KJS ry   
Seppo K. Miettinen     Seppo K. Miettinen  
seppok.miettinen0(at)gmail.com    seppok.miettinen0(at)gmail.com

Meri-Lapin kunnalliset eläkeläiset ry   
Helena Tervo       Helena Tervo  
helena.tervo(at)hotmail.com     helena.tervo(at)hotmail.com 

Mikkelin julkisen alan eläkeläiset ry   
Ari Lehtinen       Ari Lehtinen  
ari(at)lehtiset.fi		 	 	 	 	 	 ari(at)lehtiset.fi

Oulun julkisen alan eläkeläiset ry 
Liisa Halotie-Flink      Eija Kotilainen
liisahf(at)gmail.com     eija.m.kotilainen(at)gmail.com

TKL eläkeläiset ry   
Markku Kierikka       Markku Julku 
makeanne45(at)gmail.com     niveljarru(at)gmail.com

JHL Turku eläkeläiset ry    
Hilkka Mattila       Hilkka Mattila  
hilkka.annikki.mattila(at)gmail.com    hilkka.annikki.mattila(at)gmail.com 

Vantaan Julkisen alan eläkeläiset ry   
Eeva Björklund      Tellervo Karhapää 
eeva.bjorklund(at)saunalahti.fi	 	 	 	 telle.karhapaa(at)kolumbus.fi

VSSHP:n Kuntayhtymän henkilökunta  
JHL ry 114 eläkeläiset    
Marja-Leena Kostamo     Marja-Leena Kostamo 
marjaleenako(at)gmail.com     marjaleenako(at)gmail.com 

KELOLIITON JÄSENYHDISTYKSET 2023
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KELOLIITON HALLITUS 2023
Tehtävä Nimi Sähköposti Yhdistys
Puheenjohtaja Riitta Vehovaara riitta.vehovaara(at)gmail.com Vantaan julkisen alan eläkeläiset ry

Jäsenet: Eeva Björklund eeva.bjorklund(at)saunalahti.fi Vantaan julkisen alan eläkeläiset ry

Raili Franzén raili.franzen(at)gmail.com Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry

Liisa Hangonmäki liisa.hangonmaki(at)gmail.com Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry

Sirpa Havukainen pipa.havukainen(at)gmail.com Joensuun julkisen alan eläkeläiset ry

Ari Lehtinen ari(at)lehtiset.fi Mikkelin julkisen alan eläkeläiset ry

Hilkka Mattila hilkka.annikki.mattila(at)gmail.com JHL Turku eläkeläiset ry

Leena Turunen leenaturu(at)gmail.com Joensuun julkisen alan eläkeläiset ry

Eija Törmänen eija_tormanen(AT)hotmail.com Oulun julkisen alan eläkeläiset ry

Kristiina Urtamo kristiina(at)urtamo.com Hyvinkään julkisen alan eläkeläiset ry

Varajäsenet: Simo-Pekka Hämäläinen simopekka11(at)luukku.com Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry

Keijo Karttunen keijoka1(at)dnainternet.net Kuopion julkisen alan seniorit KJS ry

Anneli Neva annelineva(at)hotmail.com Hyvinkään julkisen alan eläkeläiset ry

Taloudenhoitaja Anne Ruikka annemarie.ruikka(AT)gmail.com Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry

Sihteeri Aini Leminen aini.leminen(AT)gmail.com Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry

Kelolainen lehti Marjut Lainio marjutjulia28(AT)gmail.com JHL Turku Eläkeläiset ry

  Kotisivut/Kelolainen   Pertti Rinne   rinnepertti(AT)outlook.com   Helsingin kunnalliset eläkeläiset ry

2023 hallituksen jäseniä vasemmalta oikealle: Liisa Hangonmäki, Kristiina Urtamo, Eeva Björklund,  
Hilkka Mattila, Simo-Pekka Hämäläinen, Raili Franzén ja uusi puheenjohtajamme Riitta Vehovaara.
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